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GENERAL HEADQUARTERS

UNITED STATES ARMY FORCES, PACIFIC
3 B 204
~ PO 500
4G 201-Barnett, George M (0) 10 Oetober 1945,

(11 october 45)PA
SUBJECT: Investigation of the Killing of Felipe L. Rodrigues.

T0: Golonel George M. Bornett, 0-890369, Headquarters USAFIP FL.
/ THRU: Gomnending General, United States Ary Forces, Testern Facific,

AP0 707.

1. The investigation condubted of the facts and circunstances of the
Killing of Felipe L. Rodrigues in response to a complaint submitted by his
widow, Paz T. Rodriguez discloses that:

a. Felipe Rodrigues was arrested and exscuted upon the direct
order of Major George M. Barnett (now Colonel) AUS, 0-890369.

b, Felipe Rodrigues, while Commanding Officer of Compeny "A', 2lst
Infantry Regiment, negotiated with the Japanese for the surrender of himself
and his company.

cs Felipe Rod: 2 did, on or about 15 Tovenber 1942, assemble

Gompany "A", 21st Infartry Regiment and through decertion and force surrends
ered 109 men, about 70 rifles and an undetermined quantity of ammunition to
the Japanese pursuant to prearranged plars.

d. Major George M. Parnett (now Colonel) in ordering the arrest and
oxecibion of Felipe Rodrigues, carried out the established rolicy and directives
of mghe;;authormas. e pensl
— Thereore; no Lurther astion will be taken,and the uee" 15 considered

FOR OFFICIAL USE ONLY ¥

closed.
By comsand of General NacARTHUR: 0 e
2 DOD Directive ¥d, 5200.8 An s Caat
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GENSRAL HEADQUARTERS
UNITED STATES ARMY FORCES, PACIFIC

AFO 500
4G 3335(30 Aug 45)PA 14 September 1945
SUBJECT: Request for Investigation. e
To: Commanding General, United States irmy Forces, Testern
Pacific, AP0 707.
1, Enclosed herewith is from Paz T.

alleging that her husband, Felipe L. Rodriguez, was killed upon the
order of Lieutenant Colonel George M. Barnett.

2, Lieutenant Colonel Barnett is an AUS officer and at the time
of the alleged incident was serving with Colonel Volckmann's guerrilla
command.,

3. It is desired that en investigation be made and report of
action taken be submitted to this headquarters.

By commend of General MacARTHUR:

1 Incl:
As indicated above.

GSIG 333:%797 1st Ind 8 00T1945
HEADQUARTEAS, UNTTZD STATES ARUY FORCES WESTERN PACIFIC, AP0 707,

TO: Commander~in-Chief, United States Army Forces, Pacific, APO 500.
1. Approved report of investigation herewith in duplicate,

2, Attention is invited to recon

mmendation contained i
it ontained in par 20

FOR THE COMUANDING GENERAL:

1 tnel:
Report of Investigation (duplicate) | E.LT.
ST.ADJUTANT  GENERAL

FOR OFFICIAL Use ONLY, P
DECLASSIPIED

L DOD Pireetive Ne. 5200.3
27 Sept 1958
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Balacan, La Urion
Avgust 30, 1945

i\

SUBJECTs Petition for the investigation of Lt Col. Beorse M. Barnet and
other officers of the 12lst Inf., B.\. Guerrillas for the murder
of Felipe L. Rodrigues,

T0: USAFFE, Nanila, Trade and Commerce Bl%.

¥y late husband, Felire L. Rodriguez, was miyor of Balacan, La Urion,
been elected for the second term when the _broke out in 1941, He
s 1941 in

invaders in the battle of Northern L\gon. He persorally
carrying soldiers to the front. fhen J

eourtry, he did not serve in the oF in any lity of the
enremy. On the other hand, he banded together the volunteers
guards with their arms and eng in activity. \When the remnants
of the 121t Inf, came down from Abra with Major Walter ing, George Barnet
and others, they learned of |

USAFFE

mumﬁitmmpmﬁombyluustuhmhlm from the Jep-

anese. Here he was aseured protection and food sup;lies and got them,

and as a matter of fact, he survived the wer because of fthe o of np

husbend in the provines,
m,mmmmnudﬁo:wmunﬁm-hm-w-

ince in » 1942, the Ji their es in La Union,

They threatened to burn

foravold the massacre of the peopls. t what fate has in
store for him and his mep, he obeyed the of the le, gave himself
and was confined in a prison camp, as as was
m-mmmnumu-p,uq.pa and at the sane time was in

As per enclosed copies of messages u find out that again was
ordered for duty with the ruerrilles whieh, 1lingly did, abendoning his
fanily for t’e sake of his courtry. The méxt #iiin; I learned vas that ho was
brutally killed upon orders of George l.zm + I respectfully request, there-

La Union, to find 6ut and punish

A
J e
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21 December 44

lrs. Paz T, Rodrigues
In the Field

Dear Mrs. Rodrigues:

In the first place I wish you, children and friende & Verry Xmas
and a Happy New Year.

T wish you to inform that after training of Peps (Felipe L. Rodri-
gues) and others, he was (Peps) attached to the 1st Battellion es instructor
ﬁnpﬂzﬂrﬁﬂnomm,shlyu,md . Ramires. On the 18th proximo he

dmilﬁbyth-n.mzt'ls—‘,Lt.Ul-mwcoudmtblﬁtcnm
the work of Faguit, M. Toygs, and Julio Mon as well as to arrange the con-
tinues flow of ration to these places. Unforturately that day at Santel, he

P
help him a great desl. He request me that you should not feil to include
hin in your prayers for his safoty.

Togethor with this letter I have also sent another letter to Manong
Modis (Modesto Lopes) so that he may see Leon but
4o together to the old man.

Flease do not worry much. His friends and I are do our best for
your dear husband. Besides there is no more executio
warm regards and best wishes,

|
]
i

Very sineerely,

Sgds LBONIDES BASCONILLO

s

The supposed chargs agsinst him is non surrender of all arms and
amsurition. Mrs. Rodrigues, plesse keep this confidenmtial and don't
conplicate me.
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Balacen, Le Union
Nove 2%, 1944

Cept. Felive Rodrigues
Atay, Balacan, La Union

Groetings:

I was personally ordered by Capt leon iAgtarep Yo notify you that
& few surrendoree officers of the 12lst Tofanlry arc beilng recalled for
active duty and that you are one of them, Acvice will be further received
when this officers will go and repert to HG Ho. 1122, You are hereby
further requested to prepare your baggase for a long trip within these days.

Flease advice Lieut. Pio Ortalisa anent this matter because I do
not know his wheresbouts.

Yours sincerely
SGD. EVARISTO AGPULOS

In the Field
Nove 25, 1944

SUBJECT: RUSH REPORT

To Capt. F, L. Rodrigues
In the Pield

As per conference held among Capt. Agtarap and
4ncluding G;pt. Agbulus, you are hereby required to jom du party of
g for 1122 morning not later and not earlier
than 6100 A.M. S\mdqy.
Pls. comply as required,

$CD, LEONIDES BASCONGILLO
21 Dec. 44
Dear Mang Peping:

I an transmiting the order of DA~7 (Leon Agtarar) to you nr you
to report to him upon receipt of this note. I came from th- it to-day.

Yours sinceroly,
SGD.s FRIMITIVO ORIEL
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CONFIDENTIAL
HEADQUARTERS
UNITED STATES ARMY FORCE WESTERN PACIFIC
OFFICE OF INSPECTOR GENERATL
APO 707
GSIG 333.5 6 October 1945

SUBJECT: Report of Investigation of Alleged Brutal Killing of Felipe L.
Rodriquez

3
S

Gommanding General, United States Army Forces Western Pacific,
APO 707

I. AUTHORITY

1. This investigation was conducted by Lt Colonel Grant P. Hall, IGD,
during the period 20 September 1945 to 5 October 1945, pursuant to the verbal
order of the Deputy Commander, AFWESPAC, which order was based upon the directive
contained in the commmnication from General Headquarters, United States Army
Forces, Pacific to Commanding General, United States Amy Forces Western
Pc;ciric, dated 1l September 1945, subject, "Hequest for Investigation" (Exhibit
K).

II. MATTERS INVESTIGATED

2, The subject matter of this investigation was the allegations of Paz
T. Rodriguez as set forth in a letter dated 30 August 1945 to USAFFE, to the
effect that her husband, Felipe L. Rodriguez was brutally killed by Major
George M. Barnett. (Exhibit A).

IIT. FACTS

3. Immediately prior to the beginning of hostilities between the United
States and Japan, George M. Barnett, (presently Colonel George M. Barnett, AUS,
0 890 369, Hq USAFIP (NL)) was a civilian engaged in mining business in North-
ern Luzon, Philippine Islands. When the war broke out, he and other civilians
were requested by the Army to demolish roads. Vhen that assignment was com=
pleted, he tentatively was commissioned a second licutenant by the Commanding
Officer of the Philippine Army, Northern Luzon, which commission was confirmed
officially on 2l February 1942, thereby constituting him an officer in the Army
of the United States.

Lo In February 1942 Lt Barnett (now Colonel) and other officers were dele—
gated the task of inducting the civilians of the province of La Union into
organized army forces. The civilians who were so inducted were assigned to duty
with the 2lst Infantry Begiment under the command of It Barnett. Felipe Rod-
riguez, who before the war was the elected Mayor of Balaoan, La Union, vol-
unteered his services and also assisted in the induction of other men residing
in the vicinity of Balacan, After & brief indoctrination and training, Felipe
Rodriguez was designated Captain and Commanding Officer of Company "A", 2lst
Infantry Regiment, DECLASSIFIED

DOD Pirective No. 5200.9
27 Sept 1958

¥ FOR OFFICIAL USE ONLY
CONFIDENTIAL
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COMEPENTIAL

5. Tor the first few months as Commanding Officer of Company "A",
Captain Rodriguez was active in the province of La Union in gathering arms,
ammunition and subsistence for the organized armed forces, and in actual
combat action against the Japanese forces. Although he had been elected Mayor
of Balaoan, he did not serve as such from the time he entered the armed forces,
After the Japanese occupied that city, his uncle, Catalino Rodriguez, repre~
senting himself as Felipe Rodriguez, assumed the office as Mayor. Subsequently
Catalino Rodriguez' identity was discovered by the Japanese. Apparently he
made satisfactory concessions to them because, thereafter, for the duration of
the Japanese occupation, he continued to serve as Mayor of Balaoan.

6. On or about 15 November 192, Captain Rodriguez assembled his company
in barrio Bategut, La Unicn, at which time and place he surrendered himself
to the Japanese, together with 109 of his men, about 70 rifles and an undeter—
mined quantity of ammunition.

7. There is evidence to the effect that on September 19L2, the Japanese
captured official records disclosing the names of all men of the 2lst Infantry
Regiment, Tortified with such information, the Japanese exerted heavy pressure
on the officers and men, threatening to kill their familiés and burn &
homes unless a surrender was effected by 15 November 1912, These threats were
communicated to Captain Rodriguez by his uncle, Catalino Rodriguez and other
civilians who, tly, were coll with the Japa Wiritten ne-
gotiations were passed between Captain Rodrigues-and the Japanese, setting
forth the terms of surrender and the time and place thereof. Captain Rod-
rigues conferred with two other company and to

them to surrender their companies, and revealed to them the tentative surrender
arrangenents he had made with the Japanese. One company commander agreed to
join with Captain Hodriguez in surrender and the other refused. Captain Hod-
riguez confided in his 1st Sergeant of his plan to surrender, but did not advise
the other men of his intentions.

8. ptain Rodriguez ordered his company to meet in the barrio of Bategut
in the late evening of 1l November 1942, and after they had aseembled, ordered
them to wrap or bundle their rifles and then advised them that they were to
surrender. There is evidence to the effect that one of his men protested and
Captain Rodriguez ordered a guard to behead amy man who tried to escape.
evidence further disclosed that about 0300 15 November 1942, a Japanese force
appeared as prearranged and fired a few shots over the house in which Captain
Rodriguez and his men were assembled. Thereupon Captain Rodrigues and his en-
tire company surrendered, st which time about 70 rifles and a quantity of
anmunition were delivered to the Japanese.

9+ At the time of the surrender by Captain Rodriguez, an order had been
published by Hq USAFIP (NL) and was in effect imposing capital punishment for
the surrender of arms. Such order was known generally to officers and men of
‘the 21st Infantry Regiment.

10. After the surrender Captain Rodriguez and his men were interned by
the Japanese for about four and one half months. lhen he was released he re-
turned to Balaoan and became REIAgSYRMENfarming. There is no evidence that he,

DOD Directive No. 5200.§
22 Sept 1958 FOR OFFICIAL USE ONLY,

NTIAL
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NTIAL
in any manner, collaborated with or aided the Japanese, while there is evidence
that he and his wife, particularly the latter, furnished subsistence to the
guerrilla forces.

11, In December 19lli, after an order had been issued to recruit all
available men for service, to include those who had surrendered previously to
the Japanese, Felipe Rodriguez volunteered his services and reported for duty
as a private. Upon his arrival at regimental headquarters on 18 December 194k,
lajor Barnett (now Colonel) saw him back in uniform and immediately ordered
that he be placed under arrest and taken to a concentration camp. Within a few
days after Felipe Rodriguez was arrested, lajor Barnett (now Colonel) ordered
his execution. On 2l December 19Ll, at the specific order of Major Barnett
(now Colonel) Felipe Rodriguez was executed at or near what is known as Company
UC" Headquarters in Bangalar municipality. The mammer of the execution was nob
definitely established. The normal manner of execubion at that time was by fir-
ing squad, but if the enemy were in the neighborhood, by bayoneting. There is
hearsay evidence to the effect that this execution was carried out with an iron
crow-bar with which Felipe Rodriguez was struck five times in the back of the
head before it was effective.

12, The mission of the guerrilla forces with which Colonel Barnett's
regiment was assigned was of serious and difficult proportions. Due to the
hardships under which it operated it became necessary to eliminate all spies
and collaborationists particularly in the lowlands near the Ilocos coast which
was the chief source of supplies and a main corridor of communication to the
sea,

13. Colonel Barnett and higher authority did not condemn a person for
surrendering himself and his normal complement of arms, but any person who,
through deception or force caused the surrender of men or of arms and ammuni-
tion was denounced for aiding the enemy.

1. In ordering the arrest and execution of Felipe Rodriguez, Major Bar-
nett (now Colonel) was carrying out the orders and policies of Hq USAFIP (NL)
and Felipe Rodriguez was but one of the mmerous persons who were eliminated to
make possible the effective and successful operation against the Japanese.

15. In 194k, when it became evident that an offensive would be directed to
the Philippine Islands, and it became apparent that all spies and collaboration-
ists should be eliminated, a letter dated 15 March 19Ll was published by Hq
USAFIP (NL), to all district commanders setting forth operating principles and
procedures. This letter, among other things, provided that "any U.S. soldier
or civilian who guides the Japs or PC to one of our camps, which results in
the capture of our men or capture of any U.S. Army records or equipment, or who
reveals any information to the Japs or PC which causes them to do any of the
above, shall be executed for giving aid to the enemy, regardless of the circum—
stances, torture or pressure which causes him to give such aid or information."
(Exhibit C)

16, It was not definitely determined where the body of Felipe Rodriguez was
interred, but Captain Leonides Bascq% i Infantry, P.A., advised that he

i d Urs. 5
TRl Eadeaon o ascuta;%%{%e‘%%z%egrave and advise Mrs. Rodrigues.

27 Sept, 1958

5 = OFFICIAL USE ONLY,
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17. lrs. Paz T. Rodriguesz, the complainant, was unable to supply any
information relative to the arrest and execubion of her husband other than that
which was set forth in her letter of complaint.

Iv, DISCUSSION

18. It appears from the foregoing facts that Felipe Rodriguez deliberately

negotiated with the Japanese for the surrender of his entire company, bogether

with a substantial portion of their arms and ammunition, well knowing that such
action was contrary to existing orders and regulations. It is evident that he
took such action without advising his men of his intentions, and by his direct
order forced them into surrendering against their will and desire. By so act-
ing Felipe Rodriguez gave aid to the enemy and thereby placed himself in the
compromising position of a man condemned by his fellow officers and men. Al-
though he later furnished subsistence and equipment to the guerilla forces and
apparently made no effort to aid the Japanese, it is not difficult to perceive
that such acts would not be considered as an extenuation of his previous in-
famous act of surrender. Telipe Rodriguez was but one of many men who aided
the enemy against his fellow officers and men, and but one of many who were
eliminated for such action.

v. CONCLUSIONS
19. It is concluded that:

a. Felipe Rodriguez was arrested and executed upon the direct order
of Major George M. Barnett (now Colonel) AUS, O 890 369.

b. Felipe Rodrigues, while Commanding Officer of Company "A", 2lst
antry Regiment, negotidted with the Japanese for the surrender
of himself and his company.

. Telipe Rodriguez did, on or about 15 November 1942, assemble
Company "A", 21st Infantry Regiment and through deception and force
surrendered 109 men, about 70 rifles and an undetermined quantity
of ammnition to the Jap to plans.

d. Major George M. Barnett (now Colonel) in ordering the arrest and
execution of Felipe Rodrigues, carried out the established policy
and directives of higher authorities.

VI. RECOMMENDATIONS

It is recommended that no further action be taken in this case, except
that colonel George M. Barnett, AUS, O 890 369, Hq USAFIP (NL), Camp Spencer,

DECLASSIFIED FOR oFf Ciat Us
00D Directivg)lio. 5200.% £ ONLY
27 Sept 1958

CONFIDENTIAL
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Luna, La Union, be advised that as a result of this investigation, no further
action is taken relative to the allegations made against him in this case.

it T

@(mi

Hq AFWESPAC, 6 October 1945 GRANT P. HALL
Lt Colonel, IGD
T concur. Asst Inspector General

%}V&.Q}.W

OHN 0. LAWRENCE
Colonel, IGD
Inspector General

Hg ATWESPAC, & October 19L5

__APPROVED

C A sran?”

Hajor General, U.S.
Deputy Chief of Staff for Administration

DECLASSIFIED FOR OFFICIAL USE ONLY,
DOD Directive No. 5200,¢

27 Sept5i958
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LIST OF WITNESSES

HAME EAGES QUESTIONS
LGTARAP, LEON N., MAJOR 25 - 34 227 - 293
BARNETT, GEORGE M., LT COL 13 - 2% 126 - 226
BASCONCILLO, LEONIDES, GAPTAIN 7-12 75 - 125
RODETGUEZ, PAZ T. 1-6 1-7%
TUMANOS, PIO L., 2§D LT 35 - 38 294 - 339

LIST OF 78
EXHIBIT "A" Authority
EXHIBIT "B" Testimony
EXHIBIT "C" Ltr Hq USAFIP, NL, 15 Mar 44,
subj, Operating Principles
and Procedure.
DECLASSIFIED
50D Directive No. 5200
27 Sept 1958
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CONFIDENTIAL

GENERAL HEADQUARTERS
UNITED STATES ARMY FORCES, PACIFIC

APO 500
4G 333.5 (30 Aug 45) PA 1/ September 1945
SUBJECT: Request for Investigation.

T0: Conmanding General, United States Army Forces, Western Pacific,
APO 707.

1. Enclosed herewith is correspondence from Paz T. Rodriquez,
alleging that her husband, Felipe L. Rodriques, was killed upon the
order of Lieutenant Colonel George if. Barnett.

2. Lieutenant Colonel Barnett is an AUS officer and at the time
of the alleged incident was serving with Colonel Volckmann's guerrilla
command,

3. It is desired that an investigation be made and report of
action teken be submitted to this headquarters.

By command of General MacARTHUR:

/s/ D. W. Dooley,
/t/ D. W. DOOLEY,

Capt, AGD,

1 Incl: Asst. AG.
As indicated above,

G/ L. GABLE
WO0JG, USA

DECLASSTrIRp

DOD Directive y
Teotive No, 500,g
27 Sept 193

CONFIDE
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CONFIDENTIAL E:lg‘ns:néof.alggon

SUBJEGT: Petition for the investigation of Lt. Col. George Ii. Barnet and
ther officers of the 12lst Inf., N. L. Guerrillas for the murder
of Felipe L. Rodrigues.

70: USAFFE, Manila, Trade and Commerce Bldg.

My late husband, Felipe L. Rodrigues, was mayor of Balacan, La Union,
having been elected for the second term when the war broke out in 1941. He
aided Col. Noble in December, 1941 in dispatching soldiers of the USAFFE %o
meet the Japanese invaders in the battle of Northern Luzon. He personally
drove his cer carrying soldiers to the front. When Japanese overran the
country, he did rot serve in the govermment or in any instrumentality of the
enemy. On the other hand, he banded together the remaining volunteers
guards with their arms end engaged in guerrilla activity. Then the remnants
of the 12lst Inf, came down from Abra with Mejor Walter Cushing, George Barnet
and others, they learned of my husband's organization. They made, then, ar-
rengements whereby his organization should be under men and officers of the
USAFFE, The best organized unit in La Union at the time was this unit so
much so that it was the place chosen by Barnet to hide himself from the Jap-
anese. Here he was assured protection and food supplies and he got them,
and as a matter of fact, he survived the war because of the influence of my
husband in the province.

However, after the guerrillas raided the Japanese garrisons in the prov-
ince in September, 1942, the Japanese reinforced their forces in La Union.
They threatened to burn the towns and kill women and children. Many prominent
citizens and mothers ceme to my husband's hiding place and pleaded for his
surrender to avoid the massacre of the people. Not minding what fate has in
store for him and his men, he obeyed the wishes of the people, gave himself up
and was confined by the Japsnese in a prison camp, as soon as he was released
from the concentration camp, he engaged in farming and at the same time e in
touch with the guerrilles who did not surrender. Later, in lMerch, 1944,
vwas again arrested by the Japenese lilitary Police and vas confined in t.he i1
itary Police prison in Baguio. He was released about July, 1944. Being the
most prominent citizen in the town, the Japanese always watched his movements.

As per enclosed copies of messages, you will find out that again was
ordered for duty with the guerrillas which he willingly did, abandoning his
fanily for the sake of his country. The next thing I learned was that he was
brutally killed upon orders of George li. Barnet. I respectfully request, there-
fore than an investigation be held in Balacan, La Union, to find out and punish
the persons responsible for his death.

/s/ Paz T. Rodrigues

TRUE COP: /t/ PAZ T. RODRIGUEZ
nEcmssmrm
00D Directiv% Yoo 52009
L. GABLE i
W0JG, USA - AL FOR OFFICIAL USE ONLY,
~ONFIDENT! ! '
CONFID
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21 December 44

lrs. Paz T. Rodrigues
~ In the Field

Dear lirs, Rodrigues:

In the first place I wish you, children and friends a Herry Xmas
and & Happy New Year.

I wish you to inform that after treining of Peps (Felipe L. Rodri-
guez) and others, he was (Peps) attached to the lst Battallion as instructor
together with Ortaliza, Sibayan, and N. Remirez. On the 18th proximo he
vwas detailed by the R. Regt'l S-4, It. Cemins to come down there to supervise
the work of Paquit, W. Toyga, and Julio Mon as well as to arrange the con-
tinues flow of ration to these places. Unfortunately that day at Sentel, he
met Major Barnet who asked him what he was doing. He answered him that he
had e mission to perforn regarding ration. After that it is said that the
lajor placed him under arrest. On his way to the concentration camp, he
lunch with us here. He requested me to write you so that you may approach
lanong Modis and request him that you go together to Leon Agtarap who may
help him & great deal. He request me that you should not fail to include
him in your prayers for his safety.

Together with this letter I have also sent another letter to Manong
liodis (lodesto Lopez) so thst he may see Leon but it would be better if you
go together to the old man.

Please do not worry much, His friends end I are doing our best for
your dear husband. Besides there is no more execution these times. Very
warm regards and best wishes.

Very sincerely,
Sgd: LEONIDES BASCONILIO

PS

The supposed charge against him is non surrender of all arms and
emmunition, Mrs. Rodrigues, please keep this confidential and don't
complicate me.

A TRUE COPY
DRCTASSIFIED
tive No. 5200.8
bt GaLE p Dig;cﬁztpt 1958
TOJE, USA CONFRENTAL™ - orriciaL USE ONLY
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CONFIBENTIAL

Balacan, Le Union
Vov. 24, 1944

Capt. Felipe Rodrigues
Atay, Balacan, La Union

Greetings:

I was personally ordered by Capt Leon igtarap to notify you that
& few surrenderee officers of the 121st Infentry are being recalled for
active duty and that you are one of them. Advice will be further received
when this officers will go and report to HQ No. 1122. You ere hereby
further requested to prepare your baggage for & long trip within these days.

Please advice Lieut. Pio Ortaliza anent this matter because I do
not know his whereabouts.

Yours eincerely

SGD. EVARISTO AGFULOS

In the Field
Nov. 25, 1944

SUBJEGT: RUSH REFORT
To apt. F. L. Rodrigues
In the Fiela

As per conference held among Capt. Agtarap and the undersigned,
including Capt Agbulus, you are hereby required to join the party of
officers sterting for 1122 tomorrow morning not later and not earlier
than 6:00 A.M. Sunday.

Pls. comply as required.

SGD. LEORIDES BASCONCILLO

21 Dec. 44
Dear lMang Peping:
e transmiting the order of DA-7 (Leon Agtarap) to you for you
to repon to him upon receipt of this note. I came from the east to-day.

1,AGSTFIED Yours sincerely,

DECL 52008

No. 5
DOD D“ s ‘;ec 1958 SGD: PRIMITIVO ORIEL

bt i CoNF|DENT|AL FOR OFFICIAL USE ONLY
EXATAIT 140 - 4-
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Witness was sworn and cautioned of the con:
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Testimony of lirs. Pa, T. Rodriguez, taken on 22 September 1945 at Balaoan,
Union, Luzon, P.I., by Lt Col Grant P. Hall, IGD.

ential nature of the investi

gation.

1. Q. What is your name and address?
. Paz T. Rodriguesz, Dalaoan.

2. Q. Do you understand that you are not required to make any statement or answer
any question if that statement or the answer would indicate that you were
violating any law?

A. Yes sir.

3. Q. And the answers are made voluntarily?
A. Tes sir.

L. Q. You are the widow of Felipe Rodriguez?
A. TYes sir.

5. Q. Did you write a letter to USAFFE at lanila under date of 30 August 1945
complaining about the death of your husband Felipe?

A. Yes sir.

6. Q. I wish you would tell me in your own words all you know sbout his death.
You might, if you care to, give me some information about his past history
leading up to his death

A. Vihen he came from the Regimental Concentration Camp, he arrived at Santol
coming to Balaoan to sec the Post Supply of Balaoan, Santol, Luna, Bangar,
and Sudipan. They caught him in Santol, tied his hands and sent him over
to the Concentration Camp. From information, this was the order of Major
Barnet with other USATFE officers.

7. Q. Do you know the names of any other officers?

A. Tes sir, lajor Leon Agtarap.

8. Q. Is hea Filipino officer?

A. TYes sir.

9. Q. He was with Yajor Barnet?

A. Yes sir, that is the infomstion given to me.

10. Q. Who gave you that information?

A. Sone of the people in the mountain and some of the soldiers, but some of the
soldiers wouldn't talk because they were afraid of their officers.

11. Q. Can you give me the name of any one who saw your husband tied and led away?

A. Captain Leonides Basconcillo.

12. Q. iWhere is he at the present time?

A. He is an IP in Tagudin, Ilocos Sur. This officer was the one who ordered
then to untie the hands of fodrigues.
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Do you know why your husband was errested?
No sir.

Have you talked with anyone who did know why he was arrested?
ilen he was errested, that was the time I knew because when my husbend
wes in the Concentration Camp, he wrote me once asking me for clothing
and some food.

Vhere was he placed in the Concentration Camp?
The Concentration Cemp is in Northern Luzon, Second District.

How long wes he in Concentration Camp?
He was put there while Captain Galano was in charge of the Concentration
Camp -- December 18th to 24th.

And you don't know why he was arrested and put in Concentration Camp?
No sir, I don't.

Have you been told why he was arrested by anyone?
I did not know from what information why he was arrested, only he wrote
a letter stating that he was arrested and put in the Concentration Camp,
but he did not know the reason why he was put there.

Do you have thet letter?
T tore it up because we were in the mountain and it was only a small paper.

No one told you or gave you any reasons why he was arrested and put in the
Concentration Camp?

I don't know. MNajor Barnet was with us for a year. We were living together
in Butobot, Balsoan, also in Catanglan, a barrio of Sentol and also liajor
Barnet was living then in the house. He was in charge of feeding the
guerrillas at that time. He was here during the Japanese time.

As T understand it, he was arrested on December 1§ and do you know anything
or any of the facts about his death?

If Captain Basconcillo wants to talk and testify, I think he can give you
‘the information about his death and I think many guerrillas will testify
if they want to do sol

Gan you give me the names of any officers who will be willing to testify?
I cannot give you the names of any officers, only Basconcillo.

i)id you know Felipe was to be executed in the Concentration Camp?
o sir.

DECLASSIFIED
Do you know how he was k§318apective No. 5200.9
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By whon? §
By soldiers.

Wihat soldiers?
From information, it is Jose Bautista.

Who is he?
He's a guerrilla sergeant.

What organization was he with?
121st Infantry.

That's the organization that Major Barnet was with at that time?
Yes si

Do you know who ordered his death?
Yo sir.

You're sure are you that he has been killed and is dead?
Yes sir, because he has not come back. If he was alive, he would be with
us.

Do you know who saw his body after he was killed?
Antonio Rilloraza. If he will tell the truth, he can give information, but
they're afraid to tell the truth. I don't know where he is now

I wish you would tell me something about the activities of your husband
from the time the Japanese came to the Philippines up until the time he was
arrested.

He refused any Japanese job. He was even put in the concentration camp

in Baguio for L} months because we were suspected as guerrilla suppliers,
and the suspicion is the truth because we have been supplying the guer—
rillas with food, clothing, just everything they needed —- radios, machines.

Vhen was he first put in concentration camp by the Japanese?
He was first put in concentration camp at Capas, Tarlac, in November 192
for I think about three months.

At that time was he in an organized guerrilla outfit?
Yes sir, they were under Major Cushing, an American officer.

Was that known as the 121st at that time?
Yes sir. This was the first organization in Ia Union.

And your husband was a member of the 121st?
Yes sir, he was a Capbain. He was a Nayor before the outbreak of the war.

Where was he when the Japanese took him to the concentration camp for the
first tine?
They were in the field. pporicsTPrED FOR GFFICIAL USE ONLK
DOD Directive No. 5200.8
27 Sepé 1958
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39. Q. Vhere in the field?
A. They stayed in the mountain 21l around in La Union because he was in charge
of one Company in Balaoan only.

0. Q. Why was he released from the concentration camp by the Japanese?
A. They were all released because that was the order of the Japanese.

ll. Q. Weré all of the Filipinos released at that time?
A. Yes sir.

L2. Q. All of them who had been taken from this Province were released?
A. Yes sir, and all the prisoners from the Visayas.

=
&
32

After his release, what did your husband do?
A. He was farming.

Lh. Q. Where?

A. Here in our yard because he didn't like to take any Japanese position and
he didn't even like to accept the mayor. Lven ab night, the Japs watched
hin at home. They used o come here and he used to go to the barrios
when the guerrillas needed him because they needed spare parts and every-
thing.

LS. Q. After he was released from the concentration camp, did he supply the
guerrillas?
A. Yes sir and even when he was in the concentration camp, I was the one
who swplied the guerrillas.

L6. Q. When he was farming after he was released from the concentration camp,
did he sell any of the fam products to the Japanese?
4. Yo sir.

L7. Q. What did he do with it?
A+ e sell our crops and bring our crops to the guerrillas. Ve gave them
animals, everything.

8. Q. Was he arrested by the Japanese after that first release?
A. Yes sir, he was put in the concontration camp twice, once at Capas ard
then again at Baguio by the military police.

49. Q. Why was he put in the concembration camp at Baguio by the military police?
A. Because they suspected he was in conbact with the guerrillas and also
supplying rations to the guerrillas.

50. Q. How long was he in the concentration camp at Baguio?
A. Four and a half months. d
51. Q. Do you know why he was released? FOR OFFQCIAL USE ONLY
A. Fe completed his sentence. DECLASSIFIED
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€2. Q. He was placed there on sentence of L months, is that right?
A. Yes sir.

§3. Q. ias he elected liayor after the Japanese cane to the Philippines?
A. Fe was the layor before the Japanese came in, before the outbreak of the war.
Sh. Q. Did the Japanese wanbt him to stay in office as layor?

A. Yo sir.

55. Q. Did you have a liayor after the Japanese came?

A. Vhen the Japanese was already here, I ran away to the mountains.

56. Q. You didn't live here?
A. Yo sir, we lived in the mountains.

%7. Q. What did Felipe do after he was released from the concentration camp in
Baguio?
A. He did farming.

58. Q. lhen was he released from the concentration camp in Baguio?
A. Last July, 19hh.

59. Q. And he farmed after that time?
A. Yes sir.

60. Q. Where did he farm?
A. Here in the tom.

61. Q. Did he keep in contact with the guerrillas after his release from Baguio?
A. Yes sir.

62. Q. When did he rejoin the 121st Infant:

A. December 1, 19kk. He was called for duty because they seen him.
63. Q. imere did he join the 121st?

A. ghh~C.

6li. Q. Where is that from here?
A. I think it is east of San Gabriel.

65. Q. And he stayed with the 121lst until December 18th when he was placed in
a concentration camp by the Filipinos?
A. Yes sir.

66. Q. Do you have any other information you can give me that might be of any
value in determining how and under what circumstances your husband was
killed?

A. Information leading to his death — first, because he surrendered,
because he was maintaining good order of the tovn and third, through
politics, because be tr;;;ed well the guerrilla soldiers. He was in

harge of 110 soldiers S2BSTFI]
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67. Why did these matters lead to his death if he were treating the guerrillas
ilipinos of this Province \chLl” Why would he be killed by the
Filipinos?
I do not understand why they killed him since he was doing good to the
people and the guerrillas. Probably they killed him because he's the
leading officer of the guerrillas in Balaoan.
68. Q. Wasn't he killed by the guerrilas?
A. The guerrillas killed him, but I cannot understand why, although he was
a member of the guerrillas. I would like to know if we could have Captain
Basconcillo to testify.
69. Q. TYou don't know anything else about this case; about why he was killed?
A. No sir.

70. Q. ¥You have stated that your husband was killed upon orders of Major Barnet.
That is a very serious charge and it would be necessary to have definite
information before I can do very much about it.

A. I said that the killing was ordered by lMajor Barnet, through information.

7l. Q. Most of your information came to you from Captain Basconcillo?

A. Yes sir.
72. Q. And you have no other definite information other than what he gave to you?
A. Only rumors from the people, that he killed him.

73. Q. You have the names of no other witnesses who have definite information?

A. lo other definite person except Captain Basconcillo and Captain Basconcillo
can tell the names of other persons who were witnesses to the killing.

7h. Q. Do you have any other information you would like to give me or any other
statement you would like to make?

A. I would like to know who killed him and the place of burial and what was
his faults.
FOR OFFICIAL USE ONLY,
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Testimony of Captain Leonides Basconcillo, Inf, PA, taken on 22 Seakember
all, IGD.

\itness was sworn and cautioned of the confidential nature of the investigation.

75. Q.
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A.
7. Q.
A.
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A.
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W11 you please state your name, rank and orgenization?
Leonides Basconcillo, Captain, Inf, PA.

lihere are you stationed at the present time?
I anm at present stationed at Replacement and Casual Battalion, Libtong,
Tagudin, Tlocos Sur.

Captain, do you understand that you are not required to make any statement
or angwer any question which might tend to incriminate you and you are
not required to answer any question which might tend to degrade you? Do
you fully understand that?

Yes sir.

T an conducting an investigation into the death of Felipe Rodriguez and
Jour name was given to me as a witness. I wish you would tell me in your
o words all you lmow about it; all the facts that lead wp to the arrest
and execution of Pelipe Rodriguez.

Tt was on or about the 18th of December when at Camote Field during
instructional hours in the 81-MI Train liortar, a co-instructor of mine,
Generoso Salazar, saw four persons coming domn the mountain next to the
Camote Field. He used his field glasses to identify them. He suspected
that it was Jap prisoner whose hands were tied at the back accompanied
by two soldiers and one carrying the things of the one bound. I waited
for a better opportunity for them to come up to Camote Field so that I could
See them. As soon as they came to Camote Field, I was surprised to see
one Felipe Rodriguez by name.

Can you identify the three persons with him?

I do mot think T can remember their faces any more, sir. Rodrigues's

hands were bound behind him and he was accompanied by two soldiers and

one carrying his things. My companions and I ran to meet him and then

T asked him immediately, "ihat happened?! Those Who were with me were

Hajor Capayas, Lt Generoso Salazar and Lt Esmeno Villanueva. I asked him

what happened and he told us the following story: I met liajor Barmet, T

think at Santol, having learned of his presence there. As they were very

good friends before, he was very eager to see him. He hurriedly finished

his lunch and went to meet lajor Barnet. As soon as he reported to him,

he asked why he was there and Rodriguez answered that he was bound for Luna,

Bangar, Balacan and Smtol to supervise the collection of food and the

regular £low of such foodstuffs to the different camps there ab that time,

but he was placed under arrest. He asked the Major why he was being pub

under arrest and the lajor just ordered his men to bind his hands tightly.

Ab this juncbure, Colonel Dulay who was bthen the commanding officer of

Camote Tield approach@dCLif od bg hin the matber. I vent, together

with Colonel DullRf) %;;&ﬁ%ﬂ ¢ PiBfle"ihe late Telipe Rodrigues was sitting
Colonel Dulay asked bin the question, Wihat happened?" and he told
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the same story as he already told. The Commanding Officer ordered the matter
to be recorded in the Guard Book. We offered him lunch and after a while he
was taken to the concentration camp.

Was Colonel Dulay the swperior officer to lajor Barnet?
He's supposed to be, sir. Golonel Dulay was a Lt Col and }ajor Barmet was
of a lower rank.

They were in the same organization? Was liaj Barnet in the 121st Infantry?
He was the commanding officer. .

Was the 121st Infantry under Colonel Dulay?
I don't think so, sir. On the 28th of December, I went to the then Camp
Casuga. I met It Gregorio Olvena and Lt Pio Orteliza. I was taken %o a
secluded place and then Lt Olvena told me that Felipe Rodriguez was exe—
cuted on the eve of Christmas. I asked him from whom he learned about

‘the execution and he told me that it was liajor Barnet who told him and

the other officers that Felipe Rodriguez was executed on the eve of Christ-
mas, 19hk. Iater, this Lieutenant, Pio Orteliza, called my attention also
and whispered to me that Felipe Rodriguez vwas already executed. T asked
the same question, "From whom did you learn of the execution?" The same
officer told me that it was lajor Barnet who informed him and other officers
who went to the dance on Christmas Day. I was shocked to have heard of his
execubion. T proceeded to come to Shi-C and learned from It Evaristo
Agbolos and a Sergeant Angelino Salanga about the same execution . On or
about the end of last May, 1545, I met a soldier, lartin Lubrin, now with
‘the UC" Company, 1P Battalion, stationed at Laug, Ilocos Norte. I asked
him if he knew sometling about the execution of Felipe Rodriguez. Ie
answered in this way, "Yes sir, I know about the execution because T w:

one of those detailed o go and get him from the concentration camp. e
had to take hin employing good words so that he may not suspect what would
then befall him.

Did he say who ordered him to do this?

He did not tell, sir, but he told me that he was one of the men detailed

0 go get him from the concentration camp. This Marbin Iubrin and others
told hin that he was needed somewhere to report for a conference bub that
he should not be surprised if he was to be brought o that place with
hands bound together. As they were ascending the mountein, Rodrigues
pleaded to the soldiers that his children were still very young and that
they did not know yet what to do. As soon as they came up the mountain

and begun to descend, he saw a grave already dug uwp. He cried and pleaded
o the soldiers to save his life for the sake of his family. He pleadsd
00 that he wanted to see and talk with the liajor, then the soldiers informed
hin that they vere ordered to have him executed. The same soldier, Martin
Lubrin, told me that a crow bar was used to exscute Felipe Rodriguez.

D] ribisd
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In what nanner was it used?

He said blet he was knocked 5 times at the back of the head with the crow ‘
bar. After the first to the lth blow, this Hartin Lubrin told me that he

was able to geb up, bub on the Sth blow, he wasn't able to rise again and

then through his back was pierced the sharp end of the crow bar. larbin

Tubrin informed me that he himself and the other companions were surprised

at his strengbh because he was still able to rise afber the first four

blows. I forzob bhe place where he was burried, but some soldier told me

that if he would ever be taken again to the mountains, he could idembify

the exact spot wiere he was burried.

lias the place of execution near here?
It is very far.

In what Province? |
In the Province of La Union. I think it is Bagolin, La Union. That's all
1 know about the case.

Did Martin Lubrin or anyone else tell you why Felipe Rodriguez was executed?
Yo sir.

You've never heard any reason given for his execution?

Tt was Felipe Rodrigues who suspected, sir, that he must have been arvested
because he swrendered sometime in November 1942, and when he surrendered |
ywith many soldiers —- several companies —— they surrendered some rifles,
pistols and revolvers.

Was he one of the guerrillas befare he surrendered?
Yes sir, he was company commander of the company from Balacan.

Was he active against the Japanese?
He was before he surrendered.

Do you kmow vwhy he surrendered?

Prominent persons of the Province like the late governor Bonifacio Tadiar
and Ex-Governor liaoro Ortiz, had been going from town to tomm in 4]
Province of La Union campaighing for the surrender of the guerrillas to
save further destruction and lives and property. That's the only reason
I know of.

Were the prominent citizens you spesk of collaborating in any way with
the Japanese?
I was informed only to cooperate in the mamner of surrendering.

And Rodriguez did surrender?
Yes sir, after several emisaries from the provincial officials went to him.

How many men did he surrender with him?
T don't know exactly, siry bub I think it was sbout a company that surrendered.
oo p ECLASSIPIED
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Of course, there were other companies, not only his, that surrendered
at the same time; those companies from Bangar, Luna and Bacanotan.

Do you know what happened to the other company commanders? Were they
ever arrcsted and executed by the guerrillas?
Yo sir, they were not.

Do you know whether Rodrigues in any way collaborated with the Japanese
after his surrender?

I know of one Catalino Rodriguez who was then appointed layor by the
Japanese. As liayor, of course, he had no other rccourse than to chrry
into effect the orders given him by the comnander of the Japanese garrison
there in Balaoan.

Was this Rodriguez related to Cabalino?
This Gatalino Rodriguez was the uncle of the late Felipe Rodriguesz.

Do you know whether the late Felipe assisted Catalino in his activities
with the Japanese?

I know that he was against his uncle's collaboration. He was against

the collaborating or carrying into effect all orders issued by the garrison
commander of the Japanese.

I understand that the late Felipe was placed in a concentration camp after
his surrender to the Japanese. Is that correct?
Yes sir, he was brought to Camp 0'Donnell.

And was released after being confined a short time?
Yes sir.

Do you know what he did after his release from the concentration camp?
He stayed for a while at Balaoan, sir.

During which time his uncle was the collaborator?
Yes sir, his uncle was the Mayor of Balaoan.

Were you in the province at that time?
Yes sir, I was in the province.

Do you kuow whether the late I‘ehpe Rodriguez was supporting the Japanese
or the guerrillas at that tim
Telipe did not give any help 4 the Japanese.

Was he giving help to the guerrillas after he had surrendered?
I do not know exactly, but I know he had been furnishing some information
about the movements of the Japanese to the guerrillas.

Was he forwarding that information to Major Barnet?
I do not know exactly, sir, but there were rumors that he had been giving
that information. DECLASSIFIED oh
pOD Dirsctive No. §200.9 OFFICIAL USE o
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He vas interned a second time. Is that correct?
After he stayed for a while in Balaoan, sir, he was agam suspected of
t3 h the guerrillas again, so he was arrested by

the Japanese military police at Camp Batay at. n
officers like Capbain Lazamana of
not know the others. They vere broug

It Julio lon of Bangar; I do
T 1o gan_‘w.

Do you know what he did after he was released from that concentration camp
at Baguio?

He returned to Balaocan.

What did he do there?
le was then the Secretary-Treasurer of the Balaoan Institute.

Vhat is the Balaoan Insbtitute?

It is a private Secondary School.

Vias that school supervised by the Japanese?

Tt was not swpervised by the Japanese, sir, although on two occasions tie
Japanese garrison comnander went there to teach how to cownt in the Japanese
language. Ie also taught' some Japanese songs.

That was done during the time that the late Felipe was at the school?
Yes sir.

Is that the school bhat was destroyed by the guerrillas about the time the
Americans landed here at Lingayen Gulf?
Exactly, sir, because it was used by the Japanese garrison.

How long was it after Felipe left Balaoan that the school was destroyed?
The school was destroyed sometime in the early part of January 191.5 while
the late Felipe Rodriguez was, according to what I learned, 2t C:

Osuga. He was executed on the eve of Christmas.

Vhat happened to the late Felipe's uncle?

After the last atback of the guerrillas against the constabulary barracks
and the Japanese garrison in Balaoan, I heard that he went to lanila. Others
told me that he went to San Fernando.

Under the custody of the Japanese?
I do not kmow exactly, sir, because after that we ran to our evacuation
place so I do not know whether he was put in the custody of the Jepanese.

Has he returned to Balaoan?
It seems to me he was not able to return to Balaocan, sir.

Was it the same guerrillas that attacked Balaoan and destroyed the school
that also attacked the ua.panese garrison there and that also arrested
and executed the late I‘ell}])e iguez?

I'm not certain, sify, Dh:pctiva m. 5200.8
22 Sept 1958
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lipe Rodrigues was related to the Minister
£ Education who puted to be a collaborationist?

T do not know if they are related. I don't think he was related. Some-
time he had to stay in the home of the late Felipe Rodrigue,.

Do you know

He made his residence in the home of the Rodriguez during the occupation of
the Japanese?
o sir, he would stop for a night only.

Do you know where he is now, whether he has been arrested by the Filipinos
as a collaborabionist? i

According to publication, sir, this minister -- Camilo Osias -- was found
in Tokio with the then President Laurel, Aquino, and General Capinpin, sir.

Do you have any furbher information about the activities of the late Felipe
Rodrigues or information about his arrest and execution in addition to
what you have already given me?

Nothing more, sir.

Do you have any opinion as to why liajor Barnet ordered the arrest and exe—
cution of the late Felipe Rodriguez, if he did order such arrest and
execution?

Tt was It Jose Alcid who wrote to me ab Camote Field. Naturally, I wasn't
able to keep his notes. This Alcid was at Camp 9lh-C. I requisitioned

for stationery, as he was then the acting Regimental -l of the 12lst
Infantry. ihon he sent me the stationery, he wrote to me that he was then
the officer of the day and he said that he was given his special orders

by the Commanding Officer of the 121st Infantry and according to that,
according to his nobe to me, it was about the execution of Felipe Rodriguesz.

He informed you about the special order by the commanding officer?
Yes sir, he wrote to me. I was not able to keep that letter.

Do you have any further information?
Yo sir.
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Testimony of It Col George Ii. Barnethbaken on 23 September 1945 at Loo
1., by Lt Col Grant P. Hall, ToD.

Wiitness was sworn, cautioned of the confidential nature of the investigation.

#iill you please state your name, rank, serial muber, organization, station
and duty?
George Milton Barnet, Lt Col, AUS, 0-890369, USAFIP (NL) PA, Loo Valley,
Benguet, Mountain Province, Assistant Infantry Commander.

(The 2Lth Article of War was read to the witness.)

Do you fully understand your rights under the 2ith Article of War?
Yes, I think so. One thing I would like to know. Have charges been
preferred against me?

There have been no formal court-martial charges or specifications dravm
apainst you in the matter I am going to interrogate you on. There have
been charges and allegations made which might be considered deropatory
against your standing and efficiency in the Amy. Before going into that,

T want to be sure that you fully wnderstand your rights under the 2lith
Article of #ar; particularly that you understand what is meant by incrimi-
nation. I want you to fully understand that under the provisions of the
2h Arbicle of War, you are not required to make any statement or to answer
any question if such question or answer in your opinion would subject you
o criminal charge of violating any laws or Articles of War and if I ask
you any questions wiich in your opinion would so incriminate you, you arve
not required to answer that. You have the protection of the 2lith Article
Of War. Throughout tlis imterrogation, I want you to bear in mind your
rights. Do you fully understand your rights?

I do understand my rights. I don't have to answer any question that would
incrininate me.

That's right.

If you will just explain that to me as you go along Whenever you think any
question will incriminate me. I have never been around court martials and
I don't know much sbout it. I've only been on one board.

If throughout this investigation you bear in mind that you are protected
under the 2lith Article of Wer and that you are not required to make
statements which in your opinion would incriminate you, theh I think youtll
be alright. I want you to fully understand that I, as an Inspector General,
am here to get the facts. I'm not here to prosecute you nor am I here to
defend you. It is the duty of the Inspector General to get the facts,
either in substantistion of the charges that have been made or to refute
any charges, whichever the facts might bring forth. If you will bear in
mind that I am not here for the purpose of interrogating you to geb in-
formation solely for the purpose of prosecuting if any violation of the law
has taken place, then I think you will understand the mission of an In-
spector General.

I know you're somethingigy tdwrepmecity of an investigating officer.

: DOD Directive No. 5200.8
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I am sn investigating officer; to see if there is basis for criminal
charges; to see if there is basis for the charges as presented by the
.complainant. In this particular case, I am making an investigation into
certain charges made by lirs. Paz T. Rodriguez. Irs

of August 30, 1945, wrote a letter to USAFFE at Man:
that her late husband, Felipe L. Rodrigues, was liayor of Balaoan,

La Union, was "brutally killed upon orders of George I'. Barneth, in which’
lebter she requested that an investigabion be held bo find out and punish
the persons responsible for his death. The purpose of my interrogation of
you is to determine the facts and circumstances surrounding the death of
Felipe Rodriguez. I want you to understand in addition to your rights
under the 2ith Article of Var which you sey you fully understand, you have
the right under Army Regulations 20-30, pa agraph 7, to offer any defence
that you might have or might desire %o present in defense of these charges.
You may defend yourself by your own testimony, by your own stabement,
either sworn or unsworn, by the testimony of any witnesses you micht

desire to be called, or by the sworn or unsworn statements of any witnesses
you might desire to have submit such statements. Colonel, how long have
you been in the service of the United States Amy?

Since January 17, 1942.

Under vhat circumstances did you come into the service of the Army?

I was just here in Northern Luzon. I was employed with a mining company
here and after the war started, the Army ordered us oub on demolition of
roads and afer the road demolition was completed and forces were cub off,
we contacted Colonel Horan who was commanding officer here in Northern
Luzon and he tentatively conmissioned us in the Army and my commission was
confirned by General Macirthur from Corregidor on February 2li, 1942.

Did you know Felipe Rodriguez?
Yes, T knew him.

When and under what circunstances did you become acquainted with him? :
I first met him in La Union shortly after I entered the Province. In fact,
the day after I entered the Province, and that was on March 1, 19lj2.

Under what circumstances did you meet him?

I came into the Province with Vajor Cushing and he looked us wp. He had
evacuated from the municipality of Balacan to Lamote municipality and he
was just living and waiting for what was going to happen next.

Did he hold an official position at Balacan at that time?

lo, he did not. He was the elacted commonwealth mayor, but he had repudiated
the position when the Japanese care into the town and had sent his uncle,
Catalino Rodrigues to act as the liayor. As a matter of fact, for a while,
Catalino Rodrigues called himself Felipe Rodriguez until after the Japanese
checked up and found out who he was. Then the Japanese kept Catalino as
Nayor.

Dlicr,,c%kzim;
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Wihat organization of the .
t that time, with the L3rd Philipoine Scouts and had been sent
as’ Provincial Commander of La Union by Colonel Horan to re-muster and
re-organize the forces there in the Province.

\fhat was the nature of your conbacts with Felipe Rodriguez?

Just how do you mean?

Just what connection did you have with him during the early part of your
association with him?

Jajor Cushing inducted him into the Army as a civilian volunteer and as
such, he came under my comnand.

When was he inducted into the Army?
Tt vould be about March 10th, I believe, 1942.

In what capacity did he serve?
He served first as an acting platoon leader, then later as acting company
commander.

Of what company?
Company "AY.

0f the 121st Infantry?
Of the 121st Infantry. By the time he had becone company commander, it
had been organized.

Was he active against the enemy?
After I ordered the unit on the offensive he was, yes sir. He saw one
action.

What was the nature of the action?
An attack on the garrison in Balaoan.

His home town?
Yes sir.

What was the result of that action?

The result of the action was not very satisfactory. After shooting up
about 2,000 rounds of ammmition trying to shoot the enemy out of the
garrison, they withdrew without entering it after about two hours firing
and Jeaving some 5 Japs still alive.

Did the compeny suffer any casualties?
I think they suffered two wounded.

When did that action take place?
The morning of Sep‘bcmbelr 199°U5NSSIFIED
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180. Q. That was the only cnemy action that his company had?
L. Yes, that was the only one.

151, Q. What was the reason for his failure to caryy on further action against the

Wwas in position for action. I ordersd hin o ambush a Japanese con¥oy
Was coming through from San Francisco to Satol. It was a punitive
tion. Some 76 Japanese on' foob which he did not fire upon or did not
orders for kis men to fire upon because they had some civilian cargadors
n T asked him why he didn't fire, he said he was afraid
ivilians and so I just told him he should i
and the civilians would have looked after themselves. They're quite
getting oub of the way.

@

152. Q. How long did he remain as company commander?
A. Until he surrendercd, November 1 or 15, 19k2.

153. Q. Do you know the facts and circumstances relative to his surrender?
. Yeb, I know the facts and circumstances rélative to his surrender, though
naturally I was not there myself. 3

18k, Q. T wish youwowld relabe to me in detail all the information you received
relative to such surrendering?
A. lost of the information I received as to why he surrendered came from lajor
Agtarap and several of his soldiers at a somewhat later date.

18%. Q. Can you give me the full name and present location of Major Agbarap?
A. Tis name is Teon . Agtarap and he is now PX Officer ab Camp Spencer.

156. Q. ihat information did you receive from him and the other men?

A. The fact that on or sbout HNovember 1l, Rodriguez, who had previously been
negotiating with the Japs to fake a capture rather than surrender, gathered
1is men on the pretext that they were being ordered out on another mission.
The Japanese came and took the whole force into custody that was gathered
there.

157. Q. Do you know how many men he surrendered to the Japanese?
A. T'm not sure, but I think there was about 0.

188. Q. Did he surrender any arms or ammunition?
A. Along with himself and the men vere surrendered over 60 rifles and a
quantity of ammunition — some 3 to 4,000 rounds, which in those days was
a2 large quantity.

159. Q. At that time, did you have a good supply of arms and ammunition?
A, e just collscted it off batblefields, we took it away from civilians.
T had approxinately 1100 rifles at that time, some 2l automatic rifles and
i machine guns with probably 35 to 40,000 rounds of ammnition.
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Did you have a.source readily available from which yout - stock could be
replenished?
To sir, not at that time.

Do you know anything further about the circumstances of the surrender

to the Japanese?

After Rodrigues told his men that they were going to surrender to the
Japanese, many of his soldiers didn't wanb to surrender and told him

that bhey didn't want to surrender, bub wanted to leave %o rejoin officers
they Jmew wouldn't surrender and Rodrigues posted his personal bodyguards
at all entrances with orders to cut the head off any man who tried bo os-
cape.. iihen the Japanese arrived, they fired a couple of volleys over the
house and Rodriguez hung a white flag out the window and they all surren-
dered. =

You say some of his men ordered to surrender, wanted to rejoin outfits that
would continue fighting. Had his men seen service in the organized Army
of the Philippines or the Philippine Scoubs prior to this time?

liany of his men were ex-service men in the Philippine Army and Phillippine
Scouts. Some had served in Bataan; had escaped from Batasn and immediately
Joined our outfit after they gob back.

Then these men were forced to surrender by Rodriguez?
Yes sir.

Can you give me the names and present location of any person or persons
who were forced to surrender and who Would have first hand information
relative thereto?

One of them is now Lt Pio Umanos, who at that time was Rodrigues's First
Sergeant.,

Do you know where he is at the present time?
I understand he is at the San Juan Stockade at San Juan, La Union.

Does Major Agtarap have any first hand information about this matter —
that is, the matter of the surrender?

He wasn't there, but he did report to me wWhen Rodriguez approached him and
tried to get him to surrender. FHe reported to me that Rodrigues suggested.
to him he fake a surrender like he had done.

Do you know anyone else who was present ab the surrender or who could give

me any more definite information about it? §

I don't know where any others could be located, though T do know of several
who surrendered on Rodrigues's orders or were forced to surrender by Rodri-
guez, but I don't know where they are right now.

After Rodrigues surrendered, what happensd to him? What did he do?
After he surrendered, it was reported to me that he was back from San
Fernando within a couple of days, armed, riding a horse and visiting the
barrios of Balaoan inducing and in sqme cases compelling soldiers that he
found to surrender. pop pirsctive o, §
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By whom was that reported to you?
Najor Agtarap was one. The Mayor of Santol was another.

It has been reported to me that after Rodrigues was released by the
Japanese, that he returned to Balacan and was engaged in farming and
that he, together with his family, supplied farm produce, clothing,
shoes, cattle ard other things to the guerrillas who were active against
the Japanese, Do you know whether that's true or not?

I do know that lirs, Rodriguez, but I believe without the knowledge of her
husband, sent clothes to me. Whether he furnished any food to the
guerrillas, I am not sure, but he probably did. He probably furnished it
to liajor Agtarap who was operating in that area following Rodriguez's
surrender. However, I know that Rodrigues himself hardly ever stirred
outside of his house at Balacan as the Japanese were watching him to see
if he would resune his guerrilla activities which he didn't.

You sey he did not resume his guerrilla activities.
Not until, I suppose it was November in 1944 when he reported back for duty.

If he had been active in his support of the guerrillas, furnishing supplies,
subsistence, or furnishing information of value in your activities against
the Japanese, would you have known about it?

If he had been furnishing information I would have known sbout it.

Did he furnish any information?

No, not that I know of. In the first place, if he did furnish "chow" to
the guerrillas, he did it through the tenants or instructed his tenants
to do it. Rodriguez never got outside of Balaoan after he came back from
Capas, or at least very seldom did he leave Balaoan and then only along
the national highway as we were alvays trying to pick him up for his
previous acts against us.

hat do you mean by his previous action against you?
Because he lost & good company and lot of arms; because of his failure to
obey orders not to surrender.

Do you know whether he was placed under arrest and placed in concentration
by the Japanese after his release from Capas?

I do not know if he was and I don't think he was because he was very careful
not to do anything that would get him picked up the second time.

Do you know what business or occupation he was engaged in after his surrender
%o the Japanese other than his farming activities?
No, I don't know of any other.

T have been informed that he was connected in some mammer with the school
at Balaoan,
Yes, he owned that school at Balacan. I think it was the Balaoan Institute.
DECLASSIEIED
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178. Q. You say he owned that?
A. He owned that school and was head-master of the school, I think. He ran
it as a private school.

179. Q. What was the size of that school? Do you have any idea?
A. T'm not sure. I know the Japanese used it for a garrison building and it
would be about the size of an ordinary school house.

180. Q. Do you know whether the school was considered as a collaborator school
at that time?
A. No I don't, and I'm not sure if the school was even open-or not.

161. Q. TYou stated that Rodriguez returned to duty. I wish you would tell me when
and under what circumstances he did return to cuty.
A. I don't know the exact date, but I think it was sometime in November or the
first part of December 154); after the campaign in Leyte and when everyone
believed the landing on Luzon was imminent.

182. Q. Did he volunteer his services or was he recalled by an official order?
A. As far as I know, he volunteered his services.

183. Q. To whom did he volunteer his services, if you know?
A. To Lajor Cubas, Commanding Officer of my first battalion which was then
located in central Ia Union.

18h. Q. Vhen were you first informed of his rejoininz the forces?
A. At the bime he rejoined, I was in Ilocos Norte, Abra and Tlocos Sur and
did not know that he had reported back for duty until I was told when passing
through Santol Junicipality. That would be December 18, 1Shl. A few hours

later, I met him back in uniform and ordered him put under arrest immediately.

185. Q. Where did you meet him?
A. At the barrio in Santol, but I forget the name of it ~- about b or 5 kilo-
meters south of Santol.

186. Q. Again I want %o remindjou of your rights under the 2ith Article of War.
You say that you ordered him placed under arrest.

A. Yes, I ordered him placed under arrest.

187. Q. What further orders did you give pertaining to him?
A. I just ordered two or three men to take him under guard to the concentration
cap where we kept our prisoners.

188. Q. Where was the concentration camp?
A. In Bangalar lunicipality. I think there was a camp there in the barrio.
It was our old MC! Company headquarters. That's where we kept our prisoners
confined.
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It has been alleged that Felipe Rodriguez was brutally killed at your
direction and by your order. in I an reminding you of your rights
under the 2lith Article of War. ihat do you have to say as to that
charge?

T ordered him executed but I did nob observe the execution. I sent the
order through to the commanding officer ab the concentration camp with
instructions to execute him.

las that by written or verbal order?
By written order. I'm sure there's a copy of that in the files.

Would you care to furnish me with a copy of that order?
Tt's in the files of the 121st Infantry because I was commanding bhat
Regiment at that time.

Wihere are those files at the present bime?
Those filss are probably at Camp Spencer at the present time or the Adjutant
of the 121st would know where they are.

Do you laiow whether Felipe Rodrigues was executed pursuant to that order?
1 didn't see his body if that's what you mean, bub I gave the order and
assune he vas executed.

Do you know by what neans he was executed?
T suppose he was shot; either shot or bayommetted because if there had
been enemy patrols in the area, the guards at the camp would probably
not have shot because the enemy might hear them.

Do you know the date of his execution?
It would probably be about somebime between Christmas and New Years, 194l
possibly a day or two before Christmas.

Do you know where he was executed?
I suppose he was executed at "CM Company headquarters or at our concentration
camp.

Do you know where his body was interred?
Probably right there.

Do you fesl that you were justified in issuing that order, Colonel?

Yes, I do. As a matter of fact, the order to kill him on capture or
oxecute him had been given sometime before,verbally ofcourse, to the units
in bhe area when I found out and was satisfied that the evidence was suf-
ficient to warrant his execution.

What was the general policy in effect afber the invasion and occupation
by the Japanese relative to the treatment by the guerrillas or by your
outfits for spies and collghorationists?
Pon CLASSIFIED
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We executed them. Those were our orders =- if we could not c:
to execute them, We just told our men to shoot them down the

8 S eneny against our forces whor 8 con-
sidered to be legitimate USATFE forces.

Would you draw any distinction as to the extent of the assistance they
must give before they would be defined as a spy or collaborationist?

Yo, we drew no Cistinction between them. Any of those Who heloed the Javs,
actively aided the Japs againe execubed them. OF we didn't
execute people who furnished food to the Japs because we knew they would
have to do it anyway, but we were particularly after those Filipinos who
aided the Japs in getting our men to surrender or capture them or in
guiding Japs to our camps. ?

Would you consider a Filipino as a spy or a collaborationist merely because
he surendered himself to the Japanese?
No we didn't.

Or did you consider a member of your armed forces a collaborationist or a
spy merely because he surrendered his person to the Japanese?

Yo we didn't, not wnless he aided the Japanese in finding his companions

or showing the Japanese our headquarters afterwards, afber he had surrendered
hinself.

Did you consider a member of the amed forces a spy or collaborationist if
he surrendered himself and his ams to the Japanese?

Not if he surrendered his om arms only because we realized that vhen he |
was surrendering, the Japanese would expect him to have an am. They knew

that our policy was to not take men into the service unless we had amms

for them.

What was your view-point if a member of your armed forces surrendered arms
obter than his own personal arms?

Then he was aiding the enemy by getting the arms of our soldiers into the
hands of the enemy.

Which of these meny categories did you consider Felipe Rodrigue, fell in?

In the first place, he had surrendered and forced to surrender, soldiers
besides himself, also arms besides his owm. In the second place, his

surrender was a violation of orders from the higher headquarters and of

which he was quite aware. |

To what degree did you consider Felipe Rodriguez as a collaborationist
or a spy?
Along with others who had done the same thing.
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208. Q. TYou considered his offense of sufficient consequence to warrant his appre-
ension and execution?
Yes sir.

209. Q. ias it a matter of your opinion or was it the concensus of opinion of
higher headouarters and of other officers and men of the armed forces?
A. Tt was the opinion of the higher authority as well and was in keeping
instructions we had received from higher headquarters. Please don't
Yhink that T, myself, inflicted my own ideas on the peopls. iver u_rce
T was commissioned in the Army of the United Statos, I have always worked
under higher beadquarters and I received my orders and the no1lcles were
1519 doms by those headquarters under which we operated.

210. Q. What headquarters laid down the policy pertaining to the spies and colla-

borationists as outlined before?
A. First, Colonel Haran, Post Commander of Camp John Hay and after the war

started, Commanding Officer of lNorth Luzon. Later, Colonel Vollmann
who is still my commanding officer. loses and Noble had the command for
a while, but they laid down no particular policy about that. They knew
that the policy had been laid down and thought; I suppose, there was no
necessity for it. Colonel Vollmann, however, found out that some wnit
commanders were not taking the action against spies they weresupposed to
and so he laid down the policy again that we were bo eliminate spies and
collaborators within the respective areas of our commands.

211. Q. Then you Were carrying out that policy and the orders when you caused the
‘ arrest and execution of Felipe Rodriguez?

A. Just that. About November and December, many of our fomer surrendered
officers reported in for duty, expecially to liajor Gubas, Commanding
Officer of the first battalion and in view of my absence at the Sine,
referred the problem to Colonel Volkmann. Neither Golonel Vollmann nor
Yajor Cubas at that time were aware of bhe extent of Rodriguez's activi-
ties following the surrender. To them, he Was Jjust a surrenderree and

| they assigned the whole group to a training school under It Col Dulay.
: Then Rodrigues was assigned back to the 121st for duty. That is why I
| ordered his arrest, but even before executing him, I consulted Colonel
Vollmann about it as he was in full charge and not sure as to what
he had in mind for him.

212. Q. Did you refer the matter of Felipe Rodriguesz to Colonel Volkmann or did you
refer to the general policy with reference to the treatment of spies and

collaborationists?

A. I referred the specific matter of Rodriguez to him and explained to him about
%he fact that of these surrendered officers, he only of them had a record
which called for his execubion.
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Do. you know
of Felipe R

s 0f any other member or members
I believe you have already related that his
ez, was the puppet mayor and that he was later

¢ht spy and collasorationist. Do you know of any
other members of the family or relatives who were engaged in subversive
activities?

Hiis brother lateo Rodrigues was executed as an outright spy and collabora-
tionist and for himself murdering while with a Japanese patrol a civilian
who refused to tell the whereabouts of members of their unit.

By whon was he executed?
He was executed by orders of Fajor Agtarap.

About when was he executed?
I think that was in September 19hl, or about that time.

Had you had any trouble with other municipal officers in the province of
1a Union?
Yes, we had plenty of trouble with them.

Did many of the officers with whom you had trouble suffer the same fate

as Felipe Rodriguez?

Some did and some escaped us;\by that, I mean some were execubed or shot
down by our soldiers and some others managed to get out of the province and
beyond our jurisdiction where we could not reach them.

flould you say the subversive activities were greater in the municipalities
along the low-lands of La Union than other parts of the Philippine Islands?
Mo, on the whole, I am inclined to think the entire Ilocos Coast was better
than most other parts of the islands, but I also think the reason it was,

was because of the strict measures we meted out to spies and collaborators.

In other words, you made your policy and the execution of your policy well
known to any would be spies and collaborators?
A11 spies and collaborators knew the fate in store for them.

Do you have any further information to give or anything further to state

in this case?

I sympathize with lirs Rodrigues very much because she was a very kind vonan,
but at the same time, I don't think she exactly approved of her lusband's
policy because 1 know that she continued o assist ne without hin knowing
it; or I don't think she did because she used to send things in a very
secret way and through relatives on her side of the family, but perhaps
that Was not to bring suspicion on him from the Japanese.

Do you fully understand that it has been alleged in this case that Felipe
Rodriguez was brutally executed at your direction?
I understand the allegation and I readily admit that he was executed, but
I do not admit that he was L TRprdered | as is stated in the letter
from lirs Rodriguez. DOD Directive yo, 82005
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So far in the course of this investigation, I have interrogated lirs Paz T.
Rodriguez and Captain Basconcillo. Do you desire to have any addibional
witnesses called in your behalf or that I recall and question any wibness
regarding any particular phase of this matter?

I would request that you question Lt Unanos and Kajor Agbarsp about the
case and I'm sure that they will bear out the story, both as regards the
actual surrender and Rodrigues's subsequent activities.

Do you desire to have any other witnesses called and questioned?
Off-hand, I can't think of any others.

Do you desire to submit a statement, sworn or wnsWorn, in addition to this
tesbimony?
o, I think I've covered everything that could be given in the questioning.

Do you feel that you have been given an opporbunity to fully defend yourself
of these allegations and to fully state your case?
Yes, -You've been very fair about it, Colonel.

Do you care to make any further statement or to furnish any additional
information?
Nothing else that I can think of.
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Testimony o. jor Agtarap, taken on 2l September 1945 at
Camp Spencer, La Union Provmce, Tuzon, P.I., by Lt Col Grant P. Hall, IGD.

Witness was sworn and cautioned of the confidential nature of the investigation.

Q. Will you please state your name, rank, organization, station and duty?
A. Ieon li. Agtarap, Major, Inf., PA. I am PX Officer at present at Camp Spencer.

(The 24th Article of War was read and.explained to the witness.)

Q. I want you to fully understand that under the provisions of the 2Lth Article
of War, you are not required to make any statement or to answer any question
if such question or answer in your opinion would subject you to criminal
charge of violating any laws or Articles of War and if I ask you any
questions which in your opinion would so incriminate you, you are not re-
quired to answer that. Do you fully understand your rights?

A. I do, sir.

Q. You understand you are not required to incriminate yourself by your
testimony and you want no further explanation of your rights?

A. No sir.

Q. T am from the Inspector General Section of Headquarters AFWESPAC and I'm
here conducting an investigation relative to the activities of one Felipe
Rodriguez, particularly as to his activities during the time he was with
the armed forces, his activities after he surrendered to the Japanese
and also investigating as to the facts and circumstances surrounding his
arrest and execution. It has been alleged that he was arrested and |

brutally executed at the specific orders and direction of Colonel Barnet. |

|
|

Did you know Felipe Rodrigues?
A. TYes sir.

Q. How long did you know him?
A. I know hin very well being my town mate for about fifteen years.

Q. You knew him then before the war against the Japanese?
A. Yes sir.

Q. Do you know the circumstances leading up to his becoming a member of the
armed forces?
A. Colonel Barnet and the late lajor Cushing and Dr Alexjandrio Dario came
+to Balaoan the early part of 1942 and-organized the Ia Union organization
of the United States Ammy. I was inducted February 5, 1942 among the
first 10 members and I was in charge of collecting all the arms and J
ammunition belonging to the United States Army, Philippine Constabulary,
and Philippine Scouts in 5 toms conprising Luna, Balacan, Bangar, Sudipen
and Santol. Captain Fehpe Rodriguez was inducted, I'm not so exact in
the date, but sometime befopgchasshrifiph, 1942 and became the commander of
the first company in hpr/miesckist Wos S2govdzed by Major Cushing and
Colonel Barnet. After thatg27ISeptslesecutive officer.
AL USE ONLY;
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The first company of what regiment?
Part of the 121st Infantry Regiment. I was his junior officer later afber
four months. During that time, Captain Rodriguez and his organizabion
were actively engaged in collecting food, arms and keeping the morale of
the people, also to see that there was no looting and banditry perpetrated
by the people. The first company was organized and was headed by Capbain
Rodriguez; then, later on, the order came that two more companies were o
be formed. One company was established in Luna under Captain lariano
Lacsamana who was the commander and I was made company commander of another
company in Bangar.

las Captain Rodriguez active in combat against the enemy?
There was no activity being done at that time. g

Was he in close association with lMajor Barnet?

Yes sir; in fact, if was he who was in charge of keeping Golonel Barmet
and late Hajor Cushing in stay in the sector. He was appointed company
commander in Balaoan.

How long did Captain Rodrigues remain in command of the first company?
He was in command of "A" Company from larch up to November 1k when they
all surrendered —- his company and himself.

Do you know under what circumstances he and his company surrendered?
Yes sir. The company papers and regimental papers were taken by the enemy
in a raid in a barrio -- San Gabriel, San Juan -- sometime in the month
of September; the early part of September 1942, and the names of all members
of the organization were known to the enemy. From that time on, cvery pres—
sure was put on by the enemy to have all members surrender. At first, bhey
didn't seem to be quite hard, but later on, about the month of November, the
Japs threatened to get and to kill even the immediate members of the fami-
lies of soldiers that will not surrender. lNaturally, their own families
were the ones who were entreating those soldiers to surrender. There was
an incident that happened in the town of Rosario at that time. The Japs
took from the leading citizens of the tomn prisoners, lined them up in a
file on a bridge and machine-gunned them. There was around 16 in the bunch,
then they said, "That's what is going to happen." They put pressure in
Northern La Union knowing that it was here that an irmy was b g organized.
They knew exactly how much and they knew exactly who were the officers
and men. They directed the mayors and the leading citizens of the town
as well as the immediate members of families of soldiers to make every
effort to have the soldiers surrender. 8o, in the early part of December
192, they put a deadline for us to surrender. That was November 1);.
I met Captain Rodriguez and Captain Lacsamana and discussed the situation.
Both of them were bent on surrendering because of their families. That
conference was held on the 13th just before the deadline set for surrender.
I said, "I'm not surrendering." Both Captain Lacsamana and Captain Rodri~
guez decided to surrender the following day and they had decided to sur—
render together. DECLASSIFIEY FRETIN
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Surrender personally or surrender their men?
Personally together with their men and . 5o after the conference,
I had enough tine to dictate orders to my junior officers nob bo surrender
and then I took to the hills and crossed bhe border of La Union. I had
one of my junior officers who was with me. This was Captain Anelio
Nareisse, a yowng officer who has distinguished himself in all this Pight
in northern La Union. That officer would have surrendered if it hadn't
been for me. He said, "Well, you are not going to surrender, I'1l be with
you." Captain Rodriguez's men and officers, including himself, with the
exception of one Private, surrendored en masse. Those under the command
d return 2 few old soldiers who was with his com-
pany, and t!is boy decided not to surrender. In the conference, I
advised both Captain Rodrigeus and Lecsamana that if they were bent on
to please surrender those arms that are not serviceable,
I have had great -trouble in collecting those amms, bub they were o
afraid, that the majority of the ams were surrendered to the Japs. What
was left were two Bromning Automatics that have been assigned to "B!
Gompany. T learned later that these automatic arms were not surrendered
and so even during the heat of the Japanese mopping up soldiers who had
not surrendered, I made every effortto gather these arms and succeeded
in getting them, which, of course, were added to my stock of ams which
were never surrendered. It was known and so many soldiers of both
Captain Rodrigues and Lacsamana told me afber they had surrendered and
returned from concentration camp that Rodriguez deceived them into sur—
rendering. He called a meebing and advised all his men to attend that
meeting together with their ams. Captain Lacsamana did likewise and they
set a date for tiat meeting which was November 13, 1942, the day previous
%o the deadline set for surrendering. ihen they were all gathered in the
house of one barrio Lieutenant, in barrio Batigut, east of the town of
Balaoan, Captain Rodriguez told them that they must surrender. One Phi-
1J.pp.1_ns Scout soldier rose wp and said he vwould not surrender. Captain
guez immediately ordered one of his men, his body guard, and told
h:un this way, "You stay by the door with your bolo and behead anybody
gebting out of that door." Naturally, all those who intended to get out
of that conference room never to surrender were refrained from doing so
because of that threat. As a matber of fact, all those members of his
command and those of Captain Lacsamana surrendered to the Japs en masse.
I knew how the surrender happened. Captain Rodriguez showed me the letier
of the Japanese military police. The Japanese appointed layor, then
Catalino Rodriguez, an wncle of Felipe Rodriguez, and through him,
surrender terms were agreed and passed on to Captain Rodrigues. I have
read that letter of surrender tems myself because Captain Rodriguez
showed it to me. The questions posed to the Japanese were these:
WIf concentrated, where will they be concentrated and for how long?
W1l their lives be safeguarded togebher with their familiessh
Those wers the only questions propounded by Captain Rodriguez. From the
tone of the surrender terms from the Japanese, it simply said this:
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#Yes, you will be concentrated, probably sround San Fernando.! That is
the answer to the first question, and the second, it said, "e g
the safety of your lives, together with your family.! I have to state

in connection with this that Captain Rodriguez was the, elected town

Yayor of Balaoan and being a man with strong personality,, he naturally
Jas able to influence all the men under him together with those under
acsamana and some under me in my company. n the following day, they
did surrender. I have to state also the manner in which they surrendered.
As T said, in the early part of my stabement, they were gathered in the
house of one barrio Licutenant east of Balaoan and as pre-arranged, they
had their arms bundled already and the Japanese should come while they
were at the meeting and fire two shots. They would stick out a white
flag in the window as a sign that everything was in order, then the
Japansse would come up, pick their arms and bake them to the town hall
and that wWas how it was done. The Japanese came early that morning about
four otclock and when they were around the house, they fired two shots.
They surrounded the house and the commander went up, ordered his men to
pick up all the arms already bundled and they marched them to the town

How long after the company was gathered in the home of the Iieutenant

240. Q.
was it before the Japanese came?

A. Since early in the afternoon.

2ll. Q. fere the men kept there by force all that time until the Japs came?

A. They were not told exactly that they were going to surrender, only after
they were gathred together were they told they were goinz to surrender.

242. Q. They were not told they were going to surrender before they gathered
together at the home of the Lieutenant?

A. Yo sir.

2l3. Q. Captain Rodriguez didn't take his men into his confidence and make plans
of the surrender with them?

A. No, he didn't tell them exactly because if he did tell ‘them, so many of
them wouldn't have done it.

2l). Q. How many men surrendered of Captain Rodriguez's company?

A. Exactly 109. There were 110 in the company, and with the exception of the
one who was With me at the time and who was willing to stick by me, was
the only man of Rodriguez who didn't surrender.

2l5. Q. 109 men together with their arms?

A. Not with all their arms. I think I understand that he surrendered with
70 rifles; the rest he alleged had no ams those who had their amms
belioved that when belp finally will come, they will be able to rejoin
again and so could have the use of these arms.
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Was Captain Rodrigues interned by the Japanese?
Yes sir.

Do you know where he was interned?
They were imberned in Capas.

Is that near San Fernando?
No sir, that's in Tarlac.

How long did he remain in concemtration?
They were sent to concentration camp about the 20th of November and were
able to return the labter part of February the next year — 19L3.

fiere all of his men interned with hin?
Yes sir.

4nd were bthey permitted to return in February at the same time Captain
Rodriguez return

Yes sir, with the exceptlcn of 5 of his nen that died in the concentration
camp.

What did Captain Rodrigues do after he was released from concentration?
There was nothing that Capbain Rodriguez did after he left concentration.
In fact, I have been in continuous contact with him because of the arms
that were still supposed to be in his posséssion. I can say that Captain
Rodriguez has been very loyal to the cause. He had never tried to help
the Japanese in anyway after he was returned from concentration. They
had urged hin to become the town mayor again because of his known influence
but he had absolutely refused. He was waiting only for the opportunity

to rejoin the Ammy again. In fact, he had been picked up by the Japanese
a number of times and was questioned because of his close association with
the late liajor Cushing and Colonel Barnet. These two officers, together
with myself, were very much hunted at the time, and they believed
Rodriguez knew where we were, but Rodriguez kept mum.

Did Rodrigues know where you were at that time?
Yes sir.

Did he know where Major Barnet was at the time?
No, but he asked me and as I have always had him in my confidence, I told
him because I knew he was loyal at the time. In fact, when pressure was
put to me to surrender, he knew all the time where I was and contacted
me at the time too and delivered a message from the commissioner, Dr.
0Oscias, who hailed from my town. Both Commissioner Oscias gnd Paredes,
both these two influential men from the Tlocos, came personally to the
town of Balacan, had a meeting and asked the people to cooperate in
having me surrender, that my surrender would be for the best interest

of the tom and the province. Captain Rodriguez knowing all the time
where I was, sent me a message telling that Commissioner Oscias wanbed

i der. ERERRr back through
bin to surrender, I SBREARERERr back through Rodrigue, and told hin
7 Belb AP FOR OFFICIAL USE ONLY,
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I bave made my mind already not to surrender and I was

k with it.
After fodriguez was released from concentration camp, did he assist you
men by furnishifg supplies and equipment?

Yes sir.

What type of supplies and equipment did Ie f
I was able to get his two automatic rifles, a number of rifles and side-
arms that he

Did he furnish subsistence to your men?
Yes sir. Ee had tenants around his house and he ordered these tenants to
give supplies to us.

Do you know whether he was put in a concentration camp a second time by the
Japanese?

Yes, he was baken over to Baguio.

Do you know why?

Yes, the Japs, thought that he was in contact with he and helping the cause.
That's the reason. I think too they suspected that he had joined an
organization called the Filipino-American Regular Troops. He had joined
that organization because there was an order from Colonel Barnet that all
those Wi had surrendered would not be accepted again for duty unless they
had been approved by higher authority and so Rodriguez, whose intention
was always to join the command again, tried to join this because it was

an opportunity for him. They had agents who went to these towns and or-
ganized secrgtly. ¢ ta.lu.nr as members those who Were in the Army before

but who had surren

Did Rodriguez volunteer his services in the armed forces again?
Tes sir.

Under what circumstances did he offer his services and come back into the

He offered his services and the rest of his men that had surrendered. T
understand he gave his name together with his men Without the permission
of his men, kmowing that he could get them if and when the time comes.

When did he do that?
That was, I think, I'm not so sure of the date, I think it was the early
part of 19kl

When was he taken back into the service?
Well, word came that there was an order to accept for service those who had
surrendered. I contacted him together with some others about the middle
part of December 19hl and after notifying these men that they could report

for duty, I sent them up to the headquarters of Major Cubas and I understand

186177
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they were not given their old ranks bub were reduced to Privates and were
ordered to report to Colonel Dulay for instruction again after which time
they could be given assigmments after a training period. I met Colonel
Barnet in the town of Santol sometime in December and he was with Colonel,
Salvador Reyes. He's a Philippine Scout officer. Colonel Barnet told me
that he was to see Colonel Volkmann to see if Colonel Volkman would give .
hin some assigmment and in that meeting with Colonel Barmet, I told him
that Rodriguez had reported for duty and I sent him up to Regimental
Headquarters. I don't know exactly what happened after that.,

Did you know whether Rodriguez was considered as a spy or a collaborator
and was wanted for his surrender of his men and ammunition?

Tot in the least. As I said, he was loyal to the last. If there was
any men more loyal, he was one.

Had higher headquarters been advised by you or anyone else that Rodriguez
was considered loyal to the cause?

No, with the excepbion that sometimes Colonel Bernet and myself, who were
the only two officers that remained in Northern La Union at that time,
sometimes he would ask me how Rodriguez was and I said "Fine, he is still
wanting to join," and he said, "I would not have hin in my company because
he was the‘one that engineered the surrender of his men," end that was one
reason why Colonel Barnet was somewhat sore, but I do believe I would have
done the sane.

What do you mean that you would have done the same?
I would have hated him for doing that.

Do you think that if you had been the Regimental Commander or officer of
higher authority that you would have been angry with Captain Rodriguez
in surrendering his men in bhe manner in which he did and you would not
have wanted him in your service any more?

That T would have done, sir.

You think that under those ci: you as 10 or
or officer of higher authority would have condemned him for such action?
Well, the fact that he did surrender with =1l those amms. I would have
spoken for myself only and let the fate to the others. I would not
exactly have told them'you must surrender.’

Do you figure that the action taken by Captain Hodriguez in surrendering
his men and arms was detrimental to the cause at that time?

I couldn't say that it was detrimental to the cause at that time because
you see we were not engaged in any activity other than picking up ams
and keeping up intelligence work ab that bime.

Do you kmow what happened to Rodriguez after Major Bagnet knew he was back

in the service?

No sir. DECLASSIFY,
DoD mamveﬁf’gm 2

FOR OFFICIAL USE ONLY,
27 Sept 1959

BEIBIT 1B LOMNEINEMTIAL MAJ LEON N, AGTARAP



27h.

275.

276.

277.

278.

'L

DECLAS! &
Authority NotD BEZC

Q.
A.

Q.
Al

A,
Q.
A,

Q

>

SIFIED

You've heard what happened?
I've heard only. :

You heard that he was put in ion and later . That is
your understanding as to his fate? 2
Yes sir.

iihat happened to the other Capbain who surrendered at the same time —
Captain Lacsamana?

After surrendering, he just went on "fence sitting". He did not try to

do anything. He had contacted me and he was not rendering any help. He
was picked up also because of his knowledge and his known affiliation wibh
the Filipino-imerican Regular Troops. He was picked up by the Japanese
and it was lucky that that very same day, I had a meeting with him, the
purpose of which was to deliver a letter written by Colonel Vollmann to
liajor Santa Anna, a Vise Commander in Ilocos Sur, who I understand was
under the command of Colonel Vollmann at that time in Bataan, and that
same dabe, the Japanese military police went to his house to search for
him, but he was not in the barrio then and he was not advised that the
Japanese military police were looking for him and so he got that letter
out from his pocket together with his identification papers signed by

the commander of the Filipino-American Regular Troops. He was picked wp
and sent to Baguio and later on to Santol.

Did he re-enlist in the armed services against the Japs?

Yes, he was asking to be admitted before and Colonel Barnet was bent on
accepting him, but I think he went to Manila and from there he joined the
organization in lanila. He escaped luntinlupa jail where he was finally
concentrated.

Did he force his men to surrender in the same manner that Rodriguez used?
Well, I cannot exactly tell you that, sir, but Rodrigues was the spokesman
for both companies at the time.

Can you give me the name and the yresent locabion of any of the men from
Company "AM who were present when Rodriguez forced them to surrender?
Yes, I can tell you a few names.

Can you give me the names of anyone in the vicinity whom T can conbach
readi:

Lt Unanos used to be the First Sergeant &b the time of his surrender.
He is now ab the POW camp at San Juan.

Do you know whether the surrender negotiations and the actusl surrender as
effected by Captein Rodrigues was done with the consent and knowledge of
Major Barnet or any higher authority?

lo sir, I can't speak that outright. We never had any order or aubhority
from higher headquarters, that was the reason I did not agree in the sure
render toms because we had not received any orders.
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Do you know whether Captain Rodriguez communicated his intention to Major
Barnet or any higher headquarbers?
No, I don't think he did.

There was no indication from the conversation that you had wibh hin that
he had contacted higher authorities as to his plans of surrender?
No sir.

Then you are of the opinion that he surrendered of his own volition?
Yes sir.

Without the knowledge and consent of higher authorities?
Yes sir. Of course, ab that time, Colonel Barnet being a much hunted man
went and hid and it was impossible at bhat bime to contact him and the
fact that there was pressure put on by the Japs.

fiould it have been possible for Captain Rodrigues to have communicated with
Colonel Vollmann or any other person in higher authority?

Wo sir. As I said, there would mot have been any chance of contacting any
officer from higher headquarters.

Did you and the other officers know of any policy of higher authorities
relative to surrender to the Japanese?

Yes, I think I still have on file one order of ajor Cushing never to
surrender to the enemy.

That was in existence at the time of Rodrigue,'s surrender?
I don't kmow if he received a copy of that order.

That order was in existence at that time, is that correct?
Yes sir.

And in all likelihood if you had received it, Captain Rodriguez would alse
have received it?
Yost probably, sir.

Vias it generally knownto all officers that they should not surrender to
the ene
Tes, I think we were made to understand that.

Was there any emphasis placed upon the surrender of amms and: ammnition
to the enemy? 7
No sir, there was no order relative to surrendering arms.

Was there any order against the surrender of arms and anmunition?
Yes, I think as I remember it, that there was an order to that effect
making it a capital punishment to surrender arms. 3
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That order was in existence at the time of the surrender?
Yes sir.

Do you have any further informabion you can give me in this case?
Yo further than that after I ordered him to report, I had no further
information.

You have no further information of value in this investigation?
No sir, having said all that I know.
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. Testimony of 2d Lt Pio L. Umanos taken on 2l September 1945 at the San
Juan POW Stockade, San Juan, La Union, Luzon, P.I., by Lt Col Grant P. Hall, IGD.

Witness was sworn, cautioned of the confidential nature of the investigation.

294. Q. Will you state your neme, rank, organization, station an
A. Pio L. Unanos, 2d Lt, USAFIP NL (PA), Hq Camp Spencer,
Liaison Officer, G-2, San Juan Stockade.

duty?
in the field as

(The 2lith Article of War was read to the witness.)

295. Q. Under the 2ith Article of War, you do not have to answer any question

or make any statement if such answer or statement would tend to incriminate
you or to answer any question not material to the issuetif such answer
might tend to degrade you. Do you fully understand your rights wnder the
2lith Article of War?

A. TYes sir.

296. Q. You understand that you are not required to make any statement or answer
any question which might subject you to a criminal charge of Violating any
law or article of war or if I ask you any question the answer to which
in your opinion might subject you to criminal prosecution or criminal
charge. You are not required under the 2lth Arbicle of War to answer that.
Do you fully understand your rights?

A. Yes sir.

297. Q. Where did you live before the outbreak of the war with Japan?
A. I was with the Provincial Inspectors' Office in Bag .

296. Q. lWhere was your place of residence?
K. At Camp Holmes, Trinidad.

299, Q. I ammaking an investigation at the direction of the Deputy Commander of .
AFESPAC into the activities of one Felipe Rodriguez, particularly with
reference to his arrest and execution. I understand that you knew Felipe
Rodriguez and could furnish me with some information as o his activities.
Did you lnow hin?

A. I knew him only when he was my commanding officer.

300. Q. Vhen was that?
A. Tt was around March 1942 when we were forming guerrilla outfits.

How long did you serve under him in Company "A'?
A. I served in Company MA" from April unbil November 15, 1942 when we were told
to surrender.

301.

o

iy
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302. Q. Iw
surrender?
A. T could not possibly tell you exact dates, but as far as I remember,

ish you would tell me in as much detail as possible all about the

Captain Rodriguez was my company commander and when I was under him,
I was acting platoon leader of the second platoon.

303. Q. You were leader?
A. I was acting because I was not commissioned then at the time.

30k. Q. What was your grade?

K. I was Pirst Sergeant. at the time, but I was made acting second liewbenant
to £ill up the T-0 for Platoon Leader. There were several persons who
tried to decoy us into surrendering and tried to talk the commanding
officer into surrendering. It was Attorney Arciaga from San Fernando,
and also his uncle Cabalino Rodriguez. lihen they contacted my commanding
Officer, Captain Rodriguez, he called me, then he said we were going to
surrender because the Japs will burn the whole town and they will massacre
all the people.

305. Q. When did he call you?
A. That was before we surrendered November 1. It was one week I bhink
before that. It is possible I would not like to surrender.

306. Q. You told him that?
4. Mo, I did not tell him, but what I had in mind, but I was only following
orders. Fe said we would surrender and he said we would assemble in a
certain house. It was around November 15 if my memory is correct, I
don't remember exactly now, all the soldicrs Were assembled in the house
of Sgt Orine. I did not know anybhing about the arrangements to be made.

307. Q. The Captain didn't tell you about the arrangements?
A. Mo sir, the only thing I knew was that at dawn a squad of Japs came under .
It Uede.

308. Q. A Japanese Licutenant?
A. That's right. Captain Rodriguez's uncle and several officers who surrendered
ahead.

309. Q. Vhen you met in the Sergeant's.house, what took place? Ihat did you do?
A. Captain Rodrigues said we are assembled here because We are surrendering.
Virap your firearms. That's all he said.

310. Q. Did the other men know they Were going to surrender before they met at
the Sergeant's house?
A. I don't exactly know about the other men.

311. Q. Did any of the men say that they did not want to surrender at that time?
A. T do not know what the feeling of the men were.
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312. Q. I have been told that some of the men sot up and said they did not want
40 surrender and that Captain Rodriguez ordered one of his guards to
stand at the door with a bolo knife and ordered him to cut the head off
of any man who tried to walk out. Is that true?

A. I do not know because of the fact that some of our other officers and me
were inside of the room.

Were you inside the room where Captain Rodriguez and the men were at all
‘times?
A. No sir, there were times when the Captain got out.

313. Q

314. Q. But were you in the main room where the men and officers were gathered?
A. Yes sir.

315. Q. And you were there all the time?
A. Yes sir.
316. §. Fow long did you stay there before you surrendered to the Japanese?
K. I don't know if it is correct, but we must have all arrived as late as
¢leven and stayed until four because it was three ofclock when the Japs
came.

317. Q. You went in there at about cleven o'clock at night and the Japs came
between three and four.
A. That's right.

You don't know whether any of the men tried to get away or expressed a
desire to get away?
A. I don't know, sir.

318. Q

319. Q. You didn't hear any of them say that?
A. Mo sir.

320. Q. Did the Captain have any guards standing st the door from the bime he
told his men they were going to surrender to the time the Japanese came
+to take them away?

A. T did not see any, sir.

Either inside or outside the door?
A. Yo sir.

321.

{3

322, Q. How many men surrendered?
A, I do not exactly remember now because there only very few. I do not
oxactly know the number. I think Captain Baltimor ismore in a position
because he was Battalion Commander and he would know how many had surrendered.

323. Q. Was he there at thab time?
A. I do not remember if he wesctkegtersd think he was not.
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324, Q. Did the men want to surrender?
A. Tt was because of the order of our commanding officer, sir. i/e had to.

325. Q. Would you and the other men have surrendered if you had not been ordered
40 do 5o by your commanding officer?
4. Yo sir, we would not have surrendered because we are afraid because if we
surrendered without the orders of our commanding officer, we might be
court-martialled.

326. Q. You knew ab that time that you were not supposed to surrender to the eremy?
A. ‘e knew it, sir.

327. Q. And all the others kmew the same?
A. TYes sir.

328. Q. Have you seen Felipe Rodrigues since the day of the surrender?
A. You mean since November 1i?
.
329. Q. Yes.
A. Ve were bogether at the concentration camp until January 21, sir.

330. Q. Uere you all treated alike in the concentration camp by the Japanese?
A. No sir. We were considered bandits, not regular soldiers.

331. Q. You were considered bandits and not regular prisoners of war?
A. Yes sir and because wedid not surrender within a limited time.

332. Q. Vas Captain Rodriguez treated like you and the other prisoners or Was he
given any special privileges?

i A. o sir, he was never given any privileges; in fact, he was very rabid
anti-Japanese.

333. Q. Have you seen him since his release from the Concentration camp?
A. I saw him only once, sir.

334. Q. Where did you see him?
L. Vhen I was sick at the hospital. I don't remember the month or the day.

335. Q. How long was that afterthe date of his release from the concemtration camp?
A. T think the middle of 1943. I'm not sure.

336. Q. Did you talk with him at that time?
A. I talked with hin.

337+

iq

Did you talk o him about the surrender?
A, Yo sir, he told me — I didn't say anything to him —- but he said we were
going to organize again. i

338. Q. Have you seen him since that time?
L. Yo more, sir. ;
339, Q. Do you hiave ey opbpEARGILIGR thgtyaou oxn cive pe about the activities
of Telipo pericwes axdasbasly 4l er to the Japanese?
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HEADQUARTERS
USAFIP NORTH LUZON
In the Field
larch 15, 194k

Subject: Operating Principles and Procedure.
To : ALl District Conmanders, USAFIP NL.

1. The following discussion of operating principles and procedure
in the 2nd and 3rd Districts, USAFIP, IL is presented for your information
2nd possible use, While the principles and procedure listed below may sound
harsh, they produced results in that they have ensbled an organization of
USAFIP, NI, second to none, to exist and thrive in one of the most impor—
gant areas of Horth Inzon. I want it distinctly understood that this dis—
cussion is presented only to give you additional ideas.

2. Operating Principles.

a. Our forces come first.

b. Civiliens and soldiers alike mist do their part and he pre-
pered and villing to die, if necessary, in doing it. Suffering and pri-
vation are to be expected in war time and are necessary for all in order that
we may win this war.

¢. The Jap Army or the PC do not go to out of the way places, even
when such places are close to barrios, unless they are guided by spies or
are given informstion on such places.

4. Any US soldier or civilian who guides the Japs or PC to one
of our camps, whether occupied or unoccupied, which results in the capture
of our men or wounding or death of our men or maltreatment of civilians or
capture of any US Army records or equipment, or who reveals any informstion
to the Japs or PC which causes them to do any of the above, shall be ex—
ecuted for giving aid to the enemy, regardless of the cir torture
or pressure which causes him to give such aid or information. Also any US
soldier or civilian who reports the exocutién of a spy, the movements of
our soldiers, or the name of civiliens who are aiding us to the Japs or FC
shall be executed for giving aid to the enemy, regardless of the circums-
tances, torture or pressure that causes him to give such information.

e. Spies and informers must be eliminated now. .

£. Our soldiers must be well fed to do their duty well and to
have high morale.

g+ The best way to keep the civilian population cooperating and
loyal is to keep men on the ground at all times.

3. Procedure: ;
a. Supply. Necessary food supplies are procured by the following

methods:
(1) Commandeering from populated places through the officials
of same. The officials are msde responsible for supplying the units stationed
in the areas over which the officials have Jjurisdictioh. They are told what
16 noeded. How and where they get the required supplies is up to them. In-
dividual receipts are given.
EXHIBIT "C* oy
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(2) Commandeering from particularly wealthy individuals.
Receipts are given. i

3 Imposing fines on persons, minicipalities, barrios or
sitios whose activities have been pro-Jap. These fines ere imposed based
on ability to pay and no necessarily on offense. Ixamples of fines that
have been imposed: (a) COn persons who have surrendered rifles to the
enemy or who have "put pressure’ on soldiers to surrender, when execution
of such persons would not be advantageous to the army because of prominence,
or wealth of the offenders or difficulty of collecting after executing
such persons. (b) On mnicipalities, barrios or sitios that have captured
soldiers and turned them over to the enemy - the fine being imposed be-
sides exscuting the persons directly responsible. (d). On civilian
officials, municipelities, barrios or sitios that make it difficult for
our units to commandeer food supplies or do not turn over army equipment
to our forces, These fines are accounted for on the orgenization's records.

(L) Confiscating the property of spies, This property is
accounted for on the records of the orgenizztion.

. Municipal and other officials and civilians.

(1) Under no circumstances, regardless of torture or pressure,
will they actively aid the enemy.

) Are made to realize thab their aid in apprehending, in-
vestigabing and eliminating spies is needed and that if the spies are not
eliminated, both our forces and they will be in for trouble.

(3) Officials ave told what our forces expect of them and their
civilions., It is the duty of the officials to clearly explain to the people
what is expected of them.

) Service of civilians is commandeered ab times for building
camps and cargadoring vhen it is not expedient to use our men.

(5) Their complete cooperation with our forces is requested.
They are made to feel that we are their army.

e. Apprehension, investigation and elimination of spies.

1) Civilians and officials are required to report spies and
spy suspects to the neavest unit of our forces. They are requested to
apprehend, investigate and even elimimate spies and spy suspects; however,
this is not compulsory provided they report such persons to the nearest
army unit without wnnecessary delay. Failure to report spies or spy sus-
pects promptly makes officisls and civiliens liable to execution or fine
for harboring spies.

(2) Special secret service men (SS men) are inducted in various
strategic barrios, sitios and minicipalities. Their duty is to stay at
home when Japs or PC are in the vicinity and to report Jep and PC move-
ments and to report the names of civilians and/or spies guiding or with
them, They also have the duty to execute spies with the Japs or PC when-
ever the opportunity presents itself.

(3) Spy raids into dangerous territory are frequently made by
our units. It has been found that these raids help in the training of
mon and are an excellent substitute for combab during our "lay low" period.
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(4) An ell out effort is contimuously mede to eliminate spies.
Spies ere eliminated even when with enemy patrols and garrisons. It has
been found that the enemy does not keep as close track of its spies as
meny of us end the civilians had thought in the past. It has been found
that delay in executing spies frequently causes our forces and the civilians
who are helping us umnecessary grief.

d. Hostages. Civilian hostages are taken in areas that are par-
ticulerly pro-Jap in order to insure the safety of our forces therein.

These hostages ere normally semt out of the area from which taken and are
executed without hesitetion if there is eny treachery on the part of people
in the area from which they are taken. Hostages should be the most beloved
people of the area from which teken.

e. Patrol. Patrols of our men are constantly semt out. This pro-
cedure makes the civilians realize that our forces are always nearby be-
sides making the civilians used to our soldiers even when there are Japs
of FG in the vieinity.

f£. Security of Camps. Cemps are alvays well outposted and are pre-
pared for defense to emable men and equipment to evacuate in an orderly fashion
if necessary.

g. Number of men in Camps. len are quartered in specially built camps,
rather than in barrios. Barrios are sometimes used for quartering outposts.
The mmber of men in camps is dependent on the adequacy of supply. Quarter-
ing of men in camps facilitates training, control end strengthens morale,
organization and discipline,

h. Opening up new areas.

(1) A competent man is found in the area or is sent into the area
with a picked group of men, If possible, the men in charge of the area should
know the area and the people.

(2) The man designated in charge of the area is told that he will
be in command of whatever he is able to organize and that he will be re-
commended for the rank corresponding to the unit he is able to organize. Thus
2 man who is eble to organize and equip a compeny is recommended for a cap=
‘taincy,

(3) In areas that are pro-Jap, hostages are taken as described ]
above in order to insure against treachery.

The man in charge of the area is authorized to induct a man
for each rifle he is able to secure plus reasonable number of unarmed SS men
and unit over-head,

4. As a result of quartering our men in specially built camps, the
Jepanese Army and the PC have ceased the practice of burning barrios in the
2nd and 3rd Districts. When the enemy finds one of our camps, even though it :
is in the proximity of a barrio, he merely burns the camp but not the nearby j
barrio, The enemy seems to realize at least that he is dealing with an :
opposing army and not merely civiliens.

(SeD.) R. W. VOLCKMANK

(TYPED) R. W. VOLCKWANN
Distribution: lajor, Infantry, US Army
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